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Culesul strugurilor
vinificareaȘl

re-

țării.

mare răspundere

acest

Cînd începe
recoltatul strugurilor

Podgoriile 
prezintă o mare 
bogăție a 
Cel de-al IlI-lea 
Congres al parti
dului a pus în 
fața oamenilor, 
muncii din agri
cultură sarcini de 
pentru extinderea plantațiilor cu vii 
și mărirea producției anuale de 
struguri.

A sosit vremea strîngerii recoltei 
de struguri din acest an. Ce trebuie 
făcut pentru ca ea să fie valorifi
cată în întregime, fără pierderi, pen
tru ca să avem struguri și vin în 
cantități mari și de bună calitate ?

In prezent, în întreaga țară se 
(desfășoară din plin culesul strugu
rilor pentru consum în stare proas
pătă. Alături de această acțiune, a- 
ceeași atenție trebuie acordată și re
coltării strugurilor destinați păstră
rii. Aceștia trebuie aleși cu grijă 
(cei mai sănătoși ciorchini) și depo
zitați in cele mai bune condiții.

Recomandările 
Institutului central 

de cercetări agricole

pentru vinificare?
mo- 
afât 
bo-

Cu cit va fi mai bine ales 
mentul încețperii recoltării, cu 
mai complet va fi valorificată 
gata reooltă de struguri din acest 
an, cu atît va fi mai bună calitatea 
Vinurilor ce se vor obține.

Anul acesta, într-o serie de pod
gorii ale țării, condițiile de climă 
în care se desfășoară coacere strugu
rilor sînt deosebite față de alți ani. 
Temperaturile ridicate, insolația pu
ternică și umiditatea scăzută din 
ultima vreme au făcut ca procesul 
de maturare normală a strugurilor 
să fie stînjenit. în aceste condiții, 
coacerea se face forțat, într-un timp 
scurt, mai puțin diferențiat pe so
iuri. Totodată, acumulările de zaha. 
ruri sînt lente, mai scăzute. Aseme
nea fenomene se manifestă îndeo
sebi în podgoriile Dealul Mare și 
Drăgășani, precum și în cele din 
^uduj Olteniei, din regiunile Bucu
rești și Dobrogea.

în aceste podgorii, pentru a se 
evita pierderile, culesul trebuie să 
aibă loc mai timpuriu, mai devre
me decît eram obișnuiți în alți ani, 
îndată ce se constată că greutatea 
boabelor începe să scadă. întirzierea 
culesului duce la pierderi de recol
tă, Numeroasele experiențe între
prinse de Institutul de cercetări 
horti-viticole demonstrează că stru
gurii, după ce au ajuns la maturi
tate deplină, în interval de 10 zile 
pierd din greutate pînă la 20 la 
sută, ceea ce echivalează cu o pier
dere de pînă la 2.000 kg de stru
guri la hectar. Dacă culesul întîr- 
zie cu circă 20 de zile, pierderile 
sînt și mai mari ajungînd pînă la 
circa 30 la sută, ceea ce reprezintă 
aproximativ 3.000 kg. la hectar.

Tendința de a se amîna culesul 
pentru a se obține vinuri cu tărie 
ridicată, în toate podgoriile țării și 
la toate tipurile de vin, s-a dovedit 
în multe cazuri nu numai lipsită de 
temei ci de-a dreptul păgubitoare. 
Numeroase exemple dovedesc că 
dacă se urmărește sporirea concen
trației în zahăr, prin amînarea cu
lesului după ce s-a constatat scăde- 
'rea în greutate a boabelor, se înre
gistrează rezultate negative. In anul 
1961, bunăoară, în podgoria Tîrnave- 
Blaj, s-a amînat culesul strugurilor 
la soiul Fetească de Ardeal cu 10 
zile. Rezultatul ? Concentrația în 
zahăr a sporit cu 5 grame la litru, 

dar pierderile în 
greutate au echi
valat cu 1.300 kg. 
de struguri la 
hectar. După cum 
se vede, îmbună
tățirile calitative 
sînt cu totul neîn

semnate, în vreme ce pierderile can
titative sînt deosebit de mari.

La eșalonarea culesului se va ține 
seama, în primul rînd. de vîrsta 
plantațiilor. Recoltatul trebuie să în
ceapă cu plantațiile tinere, de 3—4 
ani. Se impune acest lucru întrucît 
rodul plantațiilor tinere ajunge mai 
devreme la coacerea normală sau, 
în caz de secetă, aparatul radicular 
se resimte mai puternic, procesul 
de maturare stagnează înainte 
vreme și producția de struguri 
depreciază.

Soiurile la care strugurii se ofi
lesc iar plantația suferă în mod vi
zibil vor trebui culese imediat, in
diferent de conținutul lor în zahăr, 
în acest scop, în fiecare gospodărie 
vor trebui identificate parcelele în 
care se manifestă acest fenomen, 
pentru a fi programate primele la 
cules. Vinul care rezultă, în funcție 
de calitatea lui, va fi destinat fie 
pentru cupaj are, fie pentru indus
trializare.

Printre primele soiuri care vor 
trebui culese sînt : Muscat Ottonel, 
Riesling, Fetească albă, Gordan ș.a.( 
Pentru soiurile de hibrizi producă-' 
tori direcți culesul trebuie început- 
cu Teras și cu cele la care boabele 
au pornit să se scuture.

în podgoriile din nordul țării — 
cele din Moldova și Transilvania — 
unde din cauza timpului mai răco-. 
ros și umed, procesul de maturare 
se desfășoară în condiții normale, 
culesul strugurilor se va face cînd- 
greutatea boabelor va începe să sca
dă, iar calitatea recoltei răspunde 
caracteristicilor tipului de vin 
urmează a fi obținut.

ce

Reguli care trebuie
respectate cu strictețe

la vinificație
O mare însemnătate pentru obți

nerea de vinuri de calitate are teh
nologia vinificației. De aceea, ea 
trebuie aplicată cu multă rigurozi
tate, începînd cu recoltarea strugu
rilor și terminînd cu o atentă în
grijire a vinurilor noi.

Datorită conținutului mai scăzut 
în zahăr, acidității reduse, precum 
și dezvoltării rapide, din cauza tem
peraturii ridicate, a microflorei 
spontane (drojdii, ciuperci, bacterii), 
calitatea vinurilor poate scădea. De 
aceea, pentru campania de vinifica
re din acest an trebuie respectate 
următoarele recomandări :

a) Să se evite pe cît posibil cu
lesul strugurilor atunci cînd căldu
ra la amiază e foarte mare.

b) Strugurii să fie transportați în
tregi, nezdrobiți, luîndu-se toate mă
surile pentru a se evita degradarea 
lor. Sulfitarea strugurilor în vie, cu 
soluție apoasă de bioxid de sulf 
micșorează acest pericol.

c) Culesul strugurilor să se des
fășoare în așa fel incit să se înlă
ture pe cît posibil stocarea lor în 
bunchere sau căzi de rezervă ; dacă' 
acest lucru nu se poate realiza,: 
strugurii se vor trata cu o soluției 
apoasă de bioxid de sulf.

d) Intervalul de timp de la recol
tare pînă la prelucrarea struguri
lor va fi micșorat la maximum. în

(Continuare în pag. a 4-a)

In toamna acestui an, unitățile agri
cole socialiste din raionul Vînju 
Mare — regiunea Oltenia — vor în- 
sămînța 38.300 hectare cu păioa|e, 
din care 36.000 ha cu grîu și secară, 
1.000 ha cu orz și 1.300 ha cu secară 
pentru masă verde.

Studiind concret situația din fie
care gospodărie agricolă colectivă, 
consiliul agricol al raionului a stabi
lit din timp împreună cu consiliile 
de conducere respective, soiurile de 
grîu ce vor fi cultivate în acest an. 
Astfel, soiul Bezostaia va fi cultivat 
pe o suprafață mult mai mare ca 
anul trecut și anume pe 5.865 hec
tare, iar soiul San Pastore pe 4.585 
hectare. Deoarece în condițiile anu
lui 1962 soiul Nr. 301 s-a comportat 
bine și a întrecut producția obținută 
de alte soiuri, a fost mărită și supra
fața ce va fi cultivată cu acest soi 
la 21.800 hectare.

Învățînd din experiența anilor tre-

PREGĂTIRI INTENSE
în aceste zile, în cele 68 de gos

podării colective din raionul Făurei, 
regiunea Galați, se fac ultimele pre
gătiri în vederea executării Ia timp 
și în bune condiții agrotehnice a în- 
sămtnțărilor de toamnă. Terenurile 
pe care vor insămînța griul, orzul și 
secara au fost stabilite din timp.

Pînă de curînd, în gospodăriile 
colective din raion au fost pregătite 
pentru însămînțări 12.566 hectare. 
Pe aceste suprafețe s-au încorporat 
o dată cu arătura 63.140 tone gunoi 
de grajd, în ‘scopul fertilizării solu- 
lui.

La gospodăria colectivă „Tudor 
Vladimireșcu" din comuna Tătara, 
de exemplu au fost arate peste 105 
hectare, la gospodăria colectivă 
„Dezrobirea" din comuna Ciocile 
peste 100 hectare iar la gospodăria 

jcolectivă „Steaua Roșie" din comuna 
‘Zăvoaia o suprafață asemănătoare.

Cele mai frumoase rezultate în*ce 
privește transportul și Incorporatul 
sub brazdă al gunoiului de grajd au ___ _
fost obținute de gospodăriile colecti-.. cu porumb au fost recoltate la gos- 
ve „Al IlI-lea Congres al P.M.R.* diu podăriile colective „1 Mai' din co-,‘ 

muna Bălteai. ..Răscoala" din comuna1 
.Tătara, „N. Bălcescu' din comuna 
rStrîmbu și „Sdnteia" satul Berlescu, 
"comuna Mircea Vodă.

PETRU VERIGA 
corespondent

a-
Ol-

gospodăria 
gricolă de stat 
tenița, regiunea 
București, recolla- 

strugurilor este

Ing. I. PERȘINARU 
vicepreședinte al Consiliului 
agricol raional Vînju Mare, 

regiunea Oltenia

i 
cuți, consiliile de conducere ale gos
podăriilor colective, ajutate perma
nent de organizațiile de partid, au 
trecut din vreme Ia o mai bună pre
gătire a campaniei agricole de toam
nă. Astfel, peste 94 ia sută din se
mințele de mare productivitate pe 
care le au gospodăriile colective au 
și fost condiționate încercîndu-li-se 
și puterea de germinație. La labora
torul regional pentru controlul se
mințelor din Craiova au fost trimise 
205 probe.

Anul acesta, s-a început din timp 
și executarea arăturilor pentru însă- 
mintările de toamnă. Pînă de curînd 

(2.060 
tone).

comuna Amaru (unde s-au adminisa 
trat 4.300 tone de îngrășăminte orga
nice), „Victoria Socialismului" din sa
tul Perișoru, comuna Ianca 
tone), PIopu (peste 2.000 
„Alexandru Ioan Cuza" din comuna 
Ulmu (2.200 tone), „Secera și Cioca-, 
nul" din comuna Rusețu (2.000 tone) 
și Băile (peste 1.000 tone).

Paralel cu aceste lucrări, conduce-, 
rile gospodăriilor colective — la In-, | 
drumarea inginerilor și tehnicienilor 
agronomi — au luat măsuri și pen
tru condiționarea semințelor necesa-J 
re. Pînă in prezent, din cele 6.200 l 
tone prevăzute au fost condiționate) I 
6.178 tone. Peste 1-500 tone de grtu 
de sămință au fost schimbate la ba-J 
zele de recepții, cu soiuri de Înaltă 
productivitate.

In, prezent, colectiviștii grăbesc re
coltatul culturilor de toamnă spre a 
elibera terenurile ce urmează a fi în- 
sămtnțate cu grtu Fină acum cîteva 
zile, porumbul a fost recoltat de pe 
2.000 hectare. Cele mai mari suprafețe

3

Recoltează porumbul 
și floarea-soarelui

In întreaga regiune Galați se des
fășoară cu intensitate sporită re
coltatul porumbului și al florii-soa
relui. Pînă de curînd, recolta _de. 
porumb a fost strinsă de pe 11 600 
hectare, iar cea de floarea-soarelui 
de pe 6 400 hectare.

Gospodăriile colective din raionul 
Focșani au cules porumbul de pe 
aproape 3 000 hectare, iar cele din 
raioanele Bujor și Făurei, de 
mai bine de cite 2300 hectare.

La recoltatul florii-soarelui, frun
tașe sînt gospodăriile colective din 
raionul Tecuci, care au realizat 
1 500 hectare.

pe

C. ION 
corespondent

★
îndrumați permanent de către 

organizația de partid, muncitorii de 
la gospodăria agricolă de stat din 
Babadag, raionul IstTia, au trecut 
de curînd la recoltatul și treiera
tul florii-soarelui. Pînă acum, a- 
ceastă cultură s-a recoltat de pe 70 
de hectare.

De asemenea, s-a terminat de re
coltat fasolea de pe cele 170 de 
hectare, cultură intercalată în po
rumb.

C. DOLNICEANU 
corespondent

Citiți în acest număr:
SPOR LA MUNCA ÎNVA- 

ȚAMlNTULUI AGRI
COL IN NOUL AN ȘCO
LAR !' (pag. a 2-a)

Fiecare gospodărie colec
tivă, o unitate puterni
că, înfloritoare. MUNCĂ 
PERMANENTA pen
tru CONSOLIDAREA 
ECONOMICO - ORGA
NIZATORICA.

(pag. a 3-a)

In lanul de orez al 
gospodăriei colec
tive din Sprînce- 
nata, regiunea Ar
geș, președintele 
gospodăriei Niță 
Vasile Împreună 
cu brigadierul Ma
rin Diaconu admi- 

bogata recoltă 
orez din

au fost arate 8.520 hectare, lucrare 
căreia trebuie să-i acordăm mai mul-1 
tă atenție. Paralel cu executarea ară-j 
turilor, s-au încorporat in sol impor
tante cantități de îngrășăminte orga
nice și chimice. La gospodăria colec
tivă din Drincea, de pildă, au fost 
fertilizate cu cite 18—20 de tone de 
gunoi 115 ha, la cea din Slașonia 100 
ha, iar la cele din Oprișor și Gruia 
cite 80 ha.

La unele gospodării colective cum 
sînt cele din Almăjel, Vlădaia, Opri
șor, Cozia, Dănceu, Pristol, Isvoare și 
altele, s-au procurat și importante 
cantități de îngrășăminte chimice 
(superfosfat și azotat de amoniu) ce 
urmează a fi încorporate sub brazdă 
o dată cu arăturile, pe suprafețele 
eliberate de culturile tîrzii.

Consiliul agricol raional îndrumat 
de comitetul raional de partid, a or
ganizat în fiecare lună ședințe de lu
cru la care au participat toți preșe
dinții și inginerii agronomi din gos-,i 
podăriile colective. în cadrul acestor 
ședințe, s-au stabilit în mod concret 
și diferențiat, măsurile ce trebuie a- 
plicate pentru pregătirea terenurilor 
«pe care se vor executa însămînțările,

In multe gospodării colective, pe 
baza indicațiilor date, s-a trecut la 
.pregătirea terenului cu tăvălugul ine
lar, cu grapa cu disc în agregat cu 
grapa stelată, sau cea reglabilă. Pînă 
zilele trecute, din suprafața arată s-au 
pregătit la gospodăriile colective din 
Gruia, Vînju Mare, Almăjel, Oprișor, 
peste 2.300 ha.

Pentru toamna acestui an, s-a sta
bilit ca porumbiștile să fie arate la

(Continuare în pag. a 4-a)

Plantele de baltă—resursă valoroasă
4

Sporirea continuă a efectivului de 
animale și ridicarea productivității 
lor a pus în fața consiliului de con
ducere al' gospodăriei noastre pro
blema asigurării unor cantități tot 
mai mari-de furaje.

în acest scop pe lingă fînurile na
turale și cultivate, porumb etc, noi 
folosim și alte resurse furajere prin-
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Pe lingă valoarea lor nutritivă, 
așa cum rezultă din tabelul de mai 
sus, aceste plante dau și o producție 
mare la hectar. Trestia, de exemplu, 
care este una din cele mai răspîn- 

de baltă, dă o 
tone la hectar, 

poate ajunge

dite dintre plantele 
producție de 10—12 
iar uneori producția 
pînă la 40 de tone.

Trestia tînără, datorită conținutului 
ridicat în zahăr, se însilozează ușor 
și este mîncată cu plăcere de ani
male, în special de bovine și caba
line.

Valoarea nutritivă a trestiei este 
ridicată. Un kg de siloz conține 0,1 
kg U.N. (Unități Nutritive) și 10 g 
P.D. (Proteină Digestibilă).

Țipirigul sau pipirigul este răs- 
pîndit în toate bălțile, ocupînd su
prafețe întinse. Este o plantă produc
tivă. De pe 1 ha se pot obține ușor 
18 tone de țipirig. Țipirigul este un 
furaj grosier, iar în stare verde da
torită mirosului său caracteristic, 
animajejg îl aănîncă cu puțină J>lă--

CÎT MAI MARI CANTITĂȚI
DE FURAJE ÎNSILOZATE

ll

Peste 2.500 tone porumb

realizării acestei mari 
furaje, colectiviștii din 

acordat aceeași atenție 
pentru siloz ca și celui

Pentru a asigura un furaj de bună 
calitate și în cantități îndestulătoare 
celor peste 900 de turine și 2.000 
ovine, membrii gospodăriei colecti
ve „Viață Nouă" din Sîntana, raionul 
Criș, au hotărît să însilozeze în 
acest an 6.000 tone de porumb și 
alte furaje.

în scopul 
cantități de 
Sîntana au 
porumbului 
destinat pentru boabe. Fiind prășite 
de 4 ori, mecanic și manual, plan
tele s-au dezvoltat bine și asigură o 
producție de peste 30.000 kg porumb 
masă verde la hectar. .

Pentru a însiloza porumbul în faza

In raionul Tecuci

Planul de însilozare a fost

capete, 
cu 
o- 
de

a-

Gospodăriile colecti
ve din raionul Tecuci 
și-au dezvoltat în 
mare măsură în acest 
an, fermele de anima
le. In comparație cu 
anul 1961, efectivele 
de bovine vor crește 
pînă la sfirșitul anu
lui, cu 7 900 
cele de porcine 
peste 10 000, iar al 
vinelor cu 17 000 
capete.

Pentru a asigura 
nimalelor baza fura
jeră corespunzătoare, 
consiliile de conduce
re ale gospodăriilor 
colective din raion 
la indicația comitetu
lui raional de partid 
și cu sprijinul consi
liului agricol raional. 
au luat măsuri în ve
derea însilozării unor 

^cantități sporite de 
Ifuraje.

depășit
Acțiunea a fost te

meinic organizată, în 
multe unități lucrîn- 
du-se în două schim
buri, astfel încît chiar 
din primele zile . de 
lucru colectiviștii au 
depășit graficul stabi
lit pentru însilozări.

Pe lingă porumbul 
cultivat pentru siloz, 
gospodăriile colective 
au pus la murat în a- 
mestec, capitule de 
floarea-soarelui, cole
te și frunze de la sfe
cla de zahăr, vrejuri 
din grădinile de legu
me etc.

Pînă de curînd, gos
podăriile colective din 
raionul Tecuci au în
silozat peste 84 000 de 
tone 
nind 
fel 
plan.

furaje, îndepli- 
și depășind ast- 
prevederile de 
Membrii gospo-

Asigură pășunea de iarnă**H

lucrări agri- 
comuna Ză- 
au pregătit

Paralel cu celelalte 
cole, colectiviștii din 
nești, raionul Buhuși, 
cu grijă gropile destinate însiloză- 
rii nutrețurilor necesare animalelor 
în perioada de stabulație.

Pînă în prezent ei au însilozat 
200 tone din cele 526 prevăzute. Ei 
vor însiloza pe lingă porumb pen
tru siloz și alte plante cum sînt: 
colete și frunze de sfeclă, capitule 
de floarea-soarelui, resturi de la

La gospodăria agricolă colectivă din comuna Tăga, raioi 
nul Cislău, pînă acum cîteva zile nu șe tăcuseră gropile 

necesare pentru însilozări

VISUL L O R...

Desen de C. CRĂCIUN

EXCAVATORISTUL: — Am venit eu să vă fac gropile necesare 
pentru însilozarea furajelor !

tre care plantele de baltă cum sîntț 
trestia, țipirigul (pipirigul), papura, 
obligeana (trestia mirositoare), rogo
zul etc.1

Aceste plante de baltă au o va
loare nutritivă destul de ridicată. In 
sprijinul acestei afirmații redăm în 
tabelul de mai jos, compoziția chimică 
a unor plante de baltă. 

cere ,- de aceea e mai bine să se în
silozeze, căci astfel este mai bine 
consumat. Și el are o valoare nutri
tivă bună, 1 kg de siloz de țipirig 
conține 0,13 kg U.N. și 12 g P.D.

. Cercetările lui A. K. Rosliakov pri
vind influența silozului de țipirig a- 
supra sănătății animalelor și a cali
tății laptelui, arată că silozul de ți
pirig dat în cantități de 16 kg pe cap 
de animal, a fost consumat cu plă
cere fără să se manifeste vreo influ
ență negativă. De asemenea, P. A. 
Kormșcikov studiind digestibilitatea 
țipirigului la oi, a obținut coeficienți 
mari (proteină 79,68 la sută, grăsimi 
80,32 la sută, substanțe extractive ne
azotate 74,26 la sută, iar celuloză 
69,82 la sută), ceea ce arată o di- 
gestibilitate mare.

Papura dă producții mari și datori
tă ritmului rapid de creștere, se pot 
obține încă din primăvară timpuriu o 
cantitate mare de masă verde. în 
ceef țe privește compoziția chimică 
cercetătoarele sovietice E. P. Matve- 
era și L, A. Znamenska arată că

optimă, colectiviștii au realizat • 
tocătoare, cu care pot toca pînă la 
120 de tone de porumb masă verde 
pe zi. De asemejjea, ei au început 
însilozatul cînd porumbul a ajuns în 
faza de coacere în lapte.

Organizînd bine munca, atît la re
coltat, la transport cit și la tocat și 
însilozatul propriu-zis, colectiviștii 
din Sîntana au reușit să însilozeze, 
pînă acum cîteva zile, peste 2.500 
tone de porumb masă verde.

în fruntea întrecerii ce se desfă
șoară între brigăzi la însilozări; sînt 
membrii brigăzii conduse de T. Gli- 
gor, care au însilozat cea mai mare 
cantitate de porumb.

dăriei agricole colecti
ve „T. Vladimireșcu'1 
din comuna Cudalbi au 
însilozat cu 1 000 tone 
mai multe nutrețuri 
decît prevedea planul. 
Cantități importante de 
furaje au însilozat pes
te plan și gospodăriile 
colective „9 Mai“ Bar- 
cea sau „16 Februarie- 
Corod.

Cum în prezent se 
continuă cu; intensitate 
însilozarea de capitule 
de floarea-soarelui în 
amestec cu porumb 
cultivat in cultură du
blă, calculele făcute de 
Consiliul agricol raio
nal Tecuci arată că 
planul de însilozare va 
fi depășit pe întregul 
raion 
28 000

cu cel puțin 
de tone.

ION GH. CENUȘĂ
corespondent

grădina de legume și zarzavat, do- 
vleci și altele.

La această lucrare s-au eviden
țiat 
Ion 
ria 
ura
Ion
Bordei și alții.

în mod deosebit colectiviștii 
V. Văcaru, Aglaia Hiescu, Ma- 
Daranciu, Lucia Apreutesei, A-

M. Colobania, Lina Grigoraș, 
Blaga, Alexandru Tănase, Ctin

ION AXINTE
corespondent

atenția acestor

sînt grosiere, cu 
aer și scăzut în

papura are o valoare nutritivă ntai 
mare decît timoftica, dar mai scăzută 
decît trifoiul și că zootehnicienii tre
buie să dea toată 
plante.

Plantele de baltă 
conținut ridicat în 
apă și zahăr, din care cauză se în
silozează greu. De aceea la însilo- 
zare se toacă mărunt pentru a asi
gura o îndesare mai bună în groapa 
de siloz și scoaterea mai ușoară a 
aerului din ele.

Pentru a obține un siloz bun noi 
lăsăm plantele cîteva ore după recol
tare la soare și aer pentru a se păli, 
iar în timpul însilozării dăm o deose
bită atenție presatului.

De asemenea, avînd un conținut 
mai scăzut în zahăr, la însilozare, 
pentru a asigura o mai bună fermen
tație lactică, adăugăm 0,5—1 la sută 
melasă. Cînd conținutul în apă este 
sub 65 la sută se adaugă apă, sau 
alte plante cultivate de gospodărie 
care au un conținut ridicat în apă.

în anul trecut gospodăria noastră 
a folosit în hrana animalelor, cu 
bune rezultate, siloz de plante de 
baltă împreună cu porumb, fapt ce 
ne-a făcut ca și în acest an să în- 
silozăm cantități destul de mari din 
aceste plante Astfel pînă în prezent 
noi am însilozat 250 de tone de plan
te de baltă.de baltă.

Ing. N, GHERMAN 
gospodăria agricolă colectivă 
„Filimon Sîrbu" din comuna 
Flămînda, regiunea Oltenia

NOTA REDACȚIEI: In multe 
părți ale țării noastre sînt mii de 
hectare ocupate cu plante de 
baltă. Pentru valorificarea și a- 
cestei resurse ieftine de furaj, 
considerăm valoroasă preocupa
rea colectiviștilor din Flămînda, 
și recomandăm tuturor gospodă
riilor agricole de stat și colective 
care au astfel de plante, să trea
că de urgență la recoltarea și în
silozarea lor, pentru completarea 
necesarului de furaje.



Spor la muncă învăfămîntului agricol
în noul an școlar 1

sarului de aproape 59.000 de cadre tehnice agricole
cu o pregătire medie, față de circa 21.000 cite sînt
în prezent, învățămîntul mediu agricol, va trebui să

'£■

i
::

(Din „Raport cu privire la încheierea 
și reorganizarea, conducerii agriculturii" 
tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej la 
traordinară a Marii Adunări Naționale).

colectivizării 
prezentat de 
Sesiunea ca

in vederea asigurării pînă în anul 1970 a nece-

capete o largă dezvoltare.

„Așteptăm cu nerăbdare
deschiderea cursurilor"

Centrul școlar agricol București va școlariza In acest an în cadrul școlilor tehnice de veterinari, contabili agri
coli, maiștri veterinari, sute de tineri. Toate școlile sînt gata pregătite pentru ca mîine să poată începe cursu
rile. Foto-reporterul nostru a prins pe peliculă un grup de elevi împreună cu o parte din cadrele didactice 

ale centrului
«*

Să asigurăm o temeinică pregătire
cadrelor agricole

încheierea procesului de colecti
vizare a agriculturii, consolidarea 
economicp-organizatorică a unități
lor agricole socialiste, introducerea 
tehnicii noi și a mecanizării în toate 
ramurile de producție agricolă, care 
să ducă la sporirea continuă a pro- ,
ducției agricole vegetale și animale, primească sărbătorește elevii, 
cer o permanentă creștere a numă- 
rului de specialiști și îmbunătățirea 
pregătirii cadrelor pentru agricul 
tură.

Pentru a răspunde acestor cerințe 
noi ale agriculturii socialiste, prin 
Hotărirea partidului și guvernului 
privind dezvoltarea și. îmbunătăți
rea înv&țămîritulul agricol, ș-aiî pre
văzut o serie de măsuri importante 
care să ducă la îmbunătățirea radi
cală a organizării și conținutului în- 
vățămîntuldi agricol de toate gra
dele, la legarea lui mai sfrinsă cu 
practica unitățHor agricole socia
liste dezvoltate. Hotărirea prevede 
înființarea șoMilor tehnice agricole 
de 4 ani care să pregătească pentru 
producția agricolă tehnicieni agro
nomi, horticultori, veterinari și con
tabili agricoli. De asemenea, pentru 
Îmbunătățirea pregătirii cadrelor 
de mecanizatori, se organizează 
școli pe lingă SJH-T.-uri, G.A-S.-urî 
și Uzine de reparații pentru utilaj 
agricol. Astfel, au_ țoșt organizate 
174 școli profesionale de mecanici 
agricoli care vor pregăti muncitori 
calificați in ritmul corespunzător do
tării agriculturii cu tractoare și ma
șini agricole moderne. Școli tehnice 
pentru pregătirea maiștrilor meca. 
nici agricoli, a tehnicienilor agro
nomi, horticultori, veterinari și a 
contabililor agricoli au fost înfiin
țate în număr de 168. Ia noul an 
școlar vor urma cursurile învăță- 
mîntului profesional și tehnic aproa
pe 70 000 elevi. Pentru a se putea 
pregeți temeinic un număr sporit ce 
cadre pentru agricultură, una din 
problemele cele mai importante este 
asigurarea condițiilor materiale ne
cesare unei bune desfășurări, a Pro
cesului instructiv-educativ în invă- 
țămîniul agricol. Pentru asigurarea 
acestor condiții, numai în acest an 
s-au alocat de la Bugetul de Stat 
peste 100 C00 000 lei pentru construi, 
rea de noi școli, lucrări de reparații, 
achiziționarea de materiale și utila
je pentru laboratoare șl. ateliere/ în 
regiunile unde s.'a abordat o aten
ție deosebită pregătirii școlilor pen-

tru noul an școlar, ca de exemplu 
regiunea Cluj, Dobrogea, Mureș- 
Autonomă Maghiară, Brașov și al
tele, -s-au terminat îneă, din luna 
august reparațiile și amenajările la 
clădirile destinate studiului și cază
rii elevilor, aceste școli puțind să 

_ Din
păcate, nu peste tot a existat preo
cuparea cuvenită din partea condu
cătorilor școlilor, a conducerilor uni
tăților agricole socialiste pe lingă 
care funcționează aceste școli și a 
Consiliilor agricole raionale și re
gionale, pentru asigurarea bazei ma
teriale pentru noul an școlar. Ast
fel, în regiunile București, Argeș. 
Iași. Oltenia. Suceava etc., lucrările 
pentru amenajarea spațiului de șco
larizare și a internatelor mai ales a 
celor necesare școlilor de mecanici 
agricoli sînt întirziate.

Pentru îmbunătățirea radicală a 
organizării și conținutului învăță- 
mintului in legătură directă cu ne 
voile practice și eu sarcinile setuale 
ale desăvirairii construcției s*cializ 

ă din laaa mai ă-e. au fost 
t cemi'ii de a*ecialiști f«r 
ingineri și tehmeiesi din 
oameni de știință, cadre 

care au elaborat planu
rile și programele de invățămint și 
au făcut propuneri privind modul 
de organizare a practicii din pro
ducție-

In ridicarea conținutului învăță 
mîntuîui un rol esențial îl au ma
nualele școlare. Intrucît pînă la des
chiderea noului an școlar nu se pot 
asigura toate manualele necesare 
noilor școli, sint in curs de elabora
re instrucțiuni metodice pentru o 
cit mai bună folosire a manualelor 
destinate elevilor din fostele școli 
profesionale și tehnice de maiștri 
apărute in anii precedenți. De ase
menea, s-au luat măsurile necesare 
pentru o redistribuire cit mai judi
cioasă a manualelor existente potri
vit noilor profile.

Realizarea sarcinilor legate de 
pregătirea și deschiderea anului 
școlar depinde in marc măsură de 
asigurarea școlilor agricole cu cadre 
didactice și justa repartizare a aces
tora. Pe această linie au fost luate 
o serie de măsuri in legătură cu 
definitivarea cadrelor didactice cu 

-reciiwne- in învățămînt, prin iota»-., 
ducere» unei evidențe prinsă ai 
cadreler didactice din invățămintui I

3€
deși

mulai. 1 ■ 11
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prodc- tic.

agricol, precum și prin încadrarea 
școlilor cu cadre didactice de spe
cialitate și cultură generală. Totuși, 
pînă în prezent încadrarea școlilor 
agricole cu cadre didactice de spe
cialitate re desfășoară cu destulă 
încetineală, majoritatea școlilor 
avînd multe catedre vacante, ceea ce 
va influența negativ desfășurarea 
procesului de învățămînt și buna 
pregătire a elevilor. încadrarea șco
lilor agricole cu cadre didactice de 
specialitate și de cultură generală 
fiind o problemă deosebit de impor
tantă. la rezolvarea ei operativă tre
buie să participe și Comitetele exe
cutive ale Sfaturilor populare re
gionale prin Consiliile agricole re
gionale și Secțiile de învățămînt. In 
școlile agricole vor trebui reparti
zați cei mai buni specialiști din agri
culturi aceștia făcind legătură di
rectă. multilaterală a studiului cu 
producția agricolă.

Experiența anilor trecuți a 
că acolo unde s-au asigurat 
condițiile pentru ca munca să 
șl bine chiar din prima zi de 
și rezultatele oblii 
tri cele mai banc

Pentru ea deschiderea noului an 
școlar in invățămintui agricol să 
marcheze un pas inainte pe calea 
instruirii și educării tineretului pen
tru munca in agricultură, conduce
rile școlilor, mobilizate de organi
zațiile dc partid și sprijinite de or
ganizațiile sindicale și de U.T.M., 
trebuie să acorde o atenție deosebită 
pregătirii noului an de invățămint 
in școlile agricole. Ele vor trebui 
să asigure toate condițiile procesului 
instructiv educativ, antrenînd in a- 
ceastă muncă toate cadrele didactice 
și întreg personalul tehnico-admi. 
nistrativ din școală, pentru ca îm
preună. prin eforturi susținute, noul 
an școlar să înceapă in condiții bune.

Dr. IOAN TRICU
secția de învățămînt și Propagandă 
din Consiliul Superior al Agriculturii

arătat 
toate 

mezr- 

ite au lori din

... După ce m-a condus prin sălile 
de clasă, ateliere, dormitoare, tov. 
ing. Gheorghe Mola, directorul Cen
trului școlar agricol Focșani, mi-a 
spus ■■

— După cum ați văzut, totul e pre
gătit pentru ca în ziua de 15 septem
brie, ziua deschiderii anului de învă
țămînt 196211963, să putem începe 
noul an școlar in condiții bune.

La acestea, noi am putea adăuga ■■ 
„Băncile vechi și uzate au lost înlo
cuite cu altele noi, s-a asigurat ca- 
zartpam’ntui necesar celor 300 de 
elevi, echipamentul, materialul didac
tic, iar cămările au iost umplute cu 
alimente. Intr-un cuvint, așa cum a 
arătat directorul, totul e pregătit".

— Dacă vreți, mă invită directorul, 
faceți cunoștință și cu cîțiva dintre 
efevfi naștri.

Ne-am, oprit intîi în fața listelor 
afișate după terminarea examenului 
de admitere Pe '.ista școlii profesio
nale de mecanici agricoli, numărul 
cunent ne indică cifra 30. Treizeci de 
tineri din satele raionului Focșani, 
fii de țărani colectiviști și-au ales 
meseria de 
mele nume 
Asan, Nici

-r- Acești 
nunat Ia examen. Dovadă că în sate
le. "Jor, cadrele didactice din învăță- 
rhîntul elementar se preocupi cu 
multă răspundere de bune școlarizare 
a copiilor, mai spuse directorul.

Ne-am aruncat apei ochii pe alte 
lifte Pe cea a școlii tehnice de hor- 
tițVJtură Cap dri listă e Antohi Mi
hai. nu noma; pentru ci numele lui 
Înțepe cu prima literă din alfabet, 
ci ■ și pentru că a fes! cel mai bun 

de admitere In anul al 
Ilf-ez It ctessti kc« li urr.c 
Lui: Goganatu (: .Mcr.a Ckirfft fot 
aș: tie bine pregătite.

— între acești trei elevi, intervine 
din nou tov. Mola, s-a dus o „luptă" 
aprigă Ia examenul de admitere. Fie
care dintre ei darea să ia o notă eît 
mai mare. Si au luat numai 9 și 10.

Asemenea nume de elevi harnici 
și silitori care s-au prezentat foarte 
bine la examenele de admitere, am 
întilnit și pe listg școlii tehnice 
terinare. De aici poate fi dat 
ertemplu elbvul Lazăr Iordan, 
tîrzlu âm făcut cunoștință cu 
djțțtre acești elevi. Igță-i pe Fănel 
Asan și Gheorghe Bălan. Primul e 
din comuna Tulnici, iar al doilea din 
Vizante. Amlndoi slnt mititei. Ei însă, 
la cei 14 ani pe care-i au se cred

mecanizatori. Citesc pri- 
înscrise pe listă; Fănel 
Lidaru. loan Stoian... 
copii s-au prezentat mi-

de acum „voinicii’ sadea, gata să ia 
tractorul de volan. Mai încetișor, voi
nicilor 1 Pînă atunci mai sini încă 3 
ani de învățătură, de practică în a- 
teliere și pe ogoare, la arat, semănat 
si recoltat.

Dar să-i lăsăm pe acești viitori 
tractoriști să-și iacă planuri și glo
duri, să dea o raită pe la ateliere, 
cpm le e dorința, și să iacem cu
noștință cu Luța Gogonatu. Tînăra a- 
ceasta de 17 ani, cu ochi căprui, 
pe care-i descoperă într-una de sub 
șuvițele de păr rămase neîmpletite 
în cosiță — e tare sprințară. Și apoi 
nespus de bucuroasă cd in scurt timp 
va păși ‘ în al treilea an de învăță
tură la școala tehnică de horticultu- 
ră, meserie care-i este tare dragă. 
Sosise de citeva ore din comuna ei 
natală și a vjzitgt toată școala.

— In zilele cit am dat examenul 
de admitere pentru anul al IlI-lea, 
am lost prea ocupată cu examenele 
și nu am avut timp să fac cunoștință 
cu noile construcții ale centrului. 
Pînă simbătă cînd începem școala, 
vreau să văd totul. Să iac cunoștință 
cu noile săli de clasă, cu dormitoare
le. S-au schimbat multe 
nai.

Dar cea mai arzătoare 
acestei tinere, fiică de
din comuna Slobozia-Ciorăști, 
sosirea cit mai degrabă a zilei de 15 
septembrie. Atunci, din nou, ea 
va lua locul într-una din bănci 
în lața manualelor și a caietelor, 
tentă la explicațiile profesorilor 
va intiptri in minte alte ți alte
cmri despre tainele »ti in tei agricole. 
In as» tel ea aiuACi cind va termina 
școala si tie eît mai de folos agri
culturii noastre socialiste Cuprinși 
de asemenea dorințe, erau toti cei
lalți elevi ai Centrului școlar agri- 
col Focșani, care, la fel ca și Luța 
Gogonatu așteptau cu nerăbdare în
ceperea noului an de învățătură.

GH. BACIU

lucruri la
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Datoria noastră, a profesorilor

In sprijinul bunei desfășurări 
a învățămîntului

Predarea obiectului „Agricultura", 
începînd cu noul an de învățămînt, 
în școlile de cultură generală de 
8 ani din mediul sătesc, a pus și In 
fața noastră, a inginerilor și 
elenilor -din Consiliul agricol 
ionului Găești, sarcini de o 
bită însemnătate, atît pentru 
rișarea cadrelor necesare de 
sori, cit și pentru asigurarea 
lalte condiții în vederea bunei des
fășurări a predării științei agricole.

In raionul nostru sînt 48 de școli 
elementare in cadrul cărora la 220 
de clase se va preda săptămînal 
„Agricultura", 1.160 ore.

Pentru ca la catedrele respective 
să poată funcționa profesori care 
și-au însusit ■ temeinic cunoștințele 
necesare, în perioada 15 iulie ■— 15 
august 1962, au fost chemați la cen
trul organizat la Slatina și 60 de 
profesori și învățători din comunele 
raionului nostru. Aci, ei au luat 
parte la lecții teoretice și practice 
predate de ingineri agronomi ȘÎ 
zootehțiicieni, medici veterinari, eco
nomiști etc., potrivit programului de 
invățămint.

Ne-eșm. ingrifit totodată și de asi
gurarea materialelor didactice ne
cesare. Cu sprijinul secției de în
vățămînt a sfatului popular raional 
au fost distribuite în școli 5.000 de 
manuale, care se vor da gratuit ele
vilor. De asemenea școlile au fost 
înzestrate cu numeroase planșe agri
cole,, cărți. și. broșuri de specialitate 
pentru documentarea profesorilor 
etc.

Demn - de subliniat. e faptul că 
fiecare catedră de agricultură are 
cite 15—20 de ore, astfel îneît pro
fesorii, respectivi var preda numai 
acest obiect.

In scopul unei cit mai bune des
fășurări a învățământului agricol, 
la îndrumarea comitetului raional 
de partid, consiliul agricol ăl raio-

tehni- 
al ra- 
deose- 
școla- 
profe- 
celor-

nului a sprijinit formarea unui cerc 
pedagogic special, la care vor lua 
parte atît profesorii care predau 
agricultura în școlile elementare, cit 
și 30 din cele mai bune cadre ale 
școlilor agricole din raion care le 
vor da un sprijin multilateral. 
Membrii noului cerc pedagogic se 
vor întruni la sfîrșitul fiecărei luni 
la sediul raionului, și vor țliscuta 
problemele cele mai de seamă ce se 
vor ridica in cursul predării lecțiilor, 
astfel incit metodele de predare să 
poată fi continuu îmbunătățite.

Pentru ca practica agricolă Să se 
desfășoare cu cit mai bune rezul
tate, ne-am îngrijit ea fiecărei școli 
elementare să i se atribuie loturi 
de cite 50 de ari—1 hectar.

De pe acum, profesorii care vor 
preda „Agricultura" in școli ele
mentare au fost îndrumați să adune
— cu ajutorul elevilor — un cit mai 
bogat și variat material necesar de
monstrațiilor practice, semințe, mo
stre de sol, ca și plante ce se cul
tivă în comunele respective.

Consiliul agricol al raionului a 
acordat și acordă pe de altă parte 
o deosebită atenție pregătirilor pen
tru noul an de învățămînt la școala 
profesională de mecanici agricol.i de 
la S-M.T. Greci și la școlile din ca
drul Centrului școlar agricol Găești
— ce va- funcționa începînd 
acest an, pe lingă gospodăria 
stat Cuparu.

Intrucît în acest an școlile res
pective .• au un număr de elevi cu 
mult mai mare ca în 1661, fie vom 
strădui să le sprijinim permanent, 
astfel ca prin buna, organizare și 
desfășurare a procesului de ‘învăță
mînt să asigurăm cadre de nădejde, 
bine calificate, necesare agriculturii.

Ing. TRAIAN DUMITRAȘCU 
vicepreședinte al Consiliului 
agricol al raionului Găeștl, 

regiunea Argeș

r

tivă compus^ din teren 
de fotbal, volei, piste 
de atletism etc.

în anul de învăță
mînt 1962/1963, la școa
la noastră vor fi școla
rizați 31$ elevț'din care 
în anul I, 160, iar în 
anul al II-lea 153. Pen
tru ca prbcesul de în
vățămînt și de practică 
să 6e desfășoare în con
diții eît mai bune, con
ducerea școlii, îndru
mată tot timpul de orga
nizația de partid, s-a 
îngrijit și de o bună 
repartizare a elevilor 
pe clase și de aseme
nea pe grupe de prac
tică.

Acum cînd totul este 
pregătit și pe mai des
parte doar o zi pînă 
începerea cursurilor, 
calitate de profesor 
această școală, am 
bligația de a arăta

^.Iată-na șU-în preaj- 
ma-deschîdării unul nou 
ari de învățămînt Săr
bătorește e întîmpinată 
ziua - de mîine și la 
Școala profesională de 
mecanici agricoli de pe 
lingă S.M.T. Călugă- 
Teni, . regiunea Bucu
rești. Astfel, au fost a- 
menajate și înzestrate 
du tot materialul didac
tic sălile de clasă, la
boratoarele și ateliere
le. De asemenea, dor
mitoarele sînt asigura
te cu tot cazarmamen- 
tul necesar unei bune 
cazări a elevilor. A 
fost procurat și echi
pamentul pentru elevii 
din anul I. Condiții 
deosebit de bune le 
sînt create elevilor și 
în privința hranei. A- 
poiț în erele de sport 
și in cele libere, elevi
lor le stau la dispoziție, 
biblioteca, echipament nouă, cadrelor didacti- 
sportiv și o bază spor- ce, ne revine datoria de

la 
în 
u 
o- 
că

cinste de a munci con
știincios și cu dragoste, 
în vetțera unei bune 
școlarizări a elevilor. 
Noi, cadrele didactice, 
va trebui să pregătim 
temeinic din puncț de 
vedere profesional e- 
levii, să avem purtări 
părintești față de ei, să 
le ascultăm păsurile, 
să-i îndrumăm și să le 
imprimăm o educație 
bună, de oameni ai 
noii societăți, în așa 
fel, ca atunci cînd vor 
absolvi școlile învăță- 
mîntului agricol, să 
putem spune că am 
crescut și educat cadre 
bine pregătite, pentru 
agricultura noastră so
cialistă.

N. ANGELESCU 
profesor, Școala profe
sională de mecanici a- 
gricoli S.M.Ț. Călugă- 

regiunea Bucu-

școlar agricol Rîmnicu SăratMîine, 15 septembrie, și Centrul
va deschide larg porțile pentru g începe anul de înv&țgmint. în 

noul an școlar acest centru vg școlariza în cadrul celor 5 școli: teh
nică de maiștri agricoli, tehnică de maiștri. zootehnici, tehnică agri
colă-, tehnică veterinară, și tehnică de contabili agricoli, circa 500 
de tineri.

Cu citeva zile în urmă, am făcut un scurt popas la centrul din 
Rîmnicu Sărat. Examenele de admitere erau încheiate. Peste tot, 
in sălile de clasă ornate de sărbătoare, în laboratoarele bogat și fru
mos împodobite cu felurit material didactic, era liniște deplină. 
Aceasta, bineînțeles pînă pțfine. Și in internate dompea. ordine și 
curățenie, iar paturile cu așternuturi curate de un alb imaculat erau 
și ele în așteptarea elevilor.

La Centrul școlar agricol din Rîmnicu Sărat cadrele didactice 
așteptau cu nerăbdare începerea noului an școlar. „Dorim nespus de 
mult să ne vedem din nou. în mijlocul elevilor, la cursuri, în labo
ratoare, pe cîmpuri de experiență, pentru a-i învăța cit mai multe 
din tainele științei agricole și zootehnice", ne-a spus medicul veteri
nar Eugeniu Coban. Nu mai puțin, așteptau începerea noului an șco
lar și elevii.

Iată citeva cadre didactice 
agricol Rîmnicu Sărat:

își <<

și elevi fruntași ai Centrului școlar

Ion Rogozeanu
este inginer 
gr.onom speciali
zat în mecanizarea 
agriculturii. Nu 
de mult a fost pri
mit în rindurile 
candidaților de 
partid. Tov. Rogo
zeanu lucrează la 
apeșt centrp din 
1949. Aproape 12 
șpi a făcut parte 
din rindurile pro
fesorilor. iar de un 

an a fost numit director adjunct de 
studii. în cri aproape 13 ani de^ ac
tivitate didactică intensă, făcută cu 
dragoste și interes pentru o bună 
școlarizare a sutelor de tineri care 
au absolvit școlile centrului, ingi
nerul Rogozeanu și-a eiștigat stimă 
și respect. El îți vorbește cu drag de 
profesia lui și totodată își aminteș
te cu plăcere de o seamă de tineri 
care au absolvit una din șceli și 
apoi au urmat mai departe la In
stitute de invățămint superior: „Ion 
Culiță este inginer agronom la gos
podăria colectivă din Jideni, Iile 
Pădineanu la cea din Mihălceni, ra
ionul Rîmnicu Sărat.- Cam 100 de 
foști elevi ai centrului nostru 
in prezent ingineri agronomi și 
tehnicieni", ne-a spus tov. Ion 
gozeanu.

Eugeniu Cohan

La 1b orice rlnd, 
lor ub gind :

de admitere mult’ 
colectiviști frun-

La Centrul școlar agricol 
din București au reușit la 
examenul 
copii de 
tași.

teze-au pus 
Pentru părinții 

hotărîti pe viitor 
aibă pildă-n munca lor.

★

l.a văzut plectad la KoaU,Cînd ,. ______
l-a spus unchiul: — Măi nepoate, 
Să mergi și tu cu-nvățătura,
Ca tractorul meu, pe roate

t •

ÎH

a-

ficată la dezvoltarea zootehniei în 
gospodării, mă încercau sentimente 
nespuse. Aștept cu multă dragoste 
începerea noului an de învățămînt".

de gos- 
didae- 
tehrji- 

Și 
din

în- 
dra-

Teodor Rusu
răspunde 
podăria 
tică. Este
cian agronom 
lucrează ajei 
anul 1948. Mult es
te îndrăgit 
Teodor Rusu 
elevi, eăci îi 
conjoară cu
goste și le expli
că tuturor eu răb
dare și înțelep
ciune, din tainele 

lucrării pămîn'tului, a îngrijirii 
telor și mujte altele. Și pentru fe
lul său de a se purtș cu elevii, 
a-i îndruma la practică, așa tuns de 
altfel îi șade bine unui om care con
tribuie la o bună educare a tinere-? 
lor cadre, tehnicianul Teodor Rusp 
e mult stimat si apreciat.

vi-

de

este medic 
terinar. Interinar. In cali- 

. late de cadru di
dactic lucrează 
aci din anul 1951. 
Și dînsul e tare 
îndrăgostit de me
seria de profesor. 
„Nu e muncă mai 
frumoasă, ca cea 
de profesor. Ea îți 
dă multe satis
facții. Si pot spu
ne că în toți cei 

îndeplinesc această

Puiu L Dumitru
a absolvit, șcașlg 
profesională agri
colă în 1862. A 
jgsț, fruntașul 
promoției. Are 
18 gni . și este. 
fiul lui Maria ȘÎ 
al lui Ion Efutni- ~ 
tpu, epjectiyiști 
harnici din comu
na Tîmboiești, ra
ionul îțîrnnicu Să
rat. A dat și e'l' 
examen d« admi

tere in anul al IlI-lea la școala teh
nică agricolă. Și la acest examen g 
fost primul- Era bucuros că a trecut 
cu bine examenul și că se apropia 
ziua începerii noului an de învăță
mînt. „O să mă străduiesc din toate 
puterile ca și îr> acest an să mă 
aflu printre fruntașii la învățătură. 
Îmi este dragă meseria de agronom 
și după ce voi absolvi școala mă vei 
întoarce în satul meu să lucrez pe 
pămînturile gospodăriei colective../, 
ne-a spus elevul Puiu I. Dumitru.

dr

Cu prilejul începerii noului an de 
învățămînt, urăm atît cadrelor di
dactice, eît și elevilor și tuturor sa-. 
lariaților de la Centrul școlar asri- • 
col Rîmnicu Sărat, succese eît mai 
mari.

11 ani de cind 
muncă, eu am avyt destule bucurii, 
în fiecare sfîrșit de an școlar, cînd 
alte serii de zeci și zeci de tineri 
absolvenți ai uneia din școli ple
cau pe ogoarele patriei să facă pă- 
mîntul să rodească mai bine, sau 
să contribuie prin munca lor cali- GH. SIGHIȘORRANU

Școala vă așteaptă
Cei 320 de candidați pentru «nul 
«1 școlii profesionale de mecanici 

agricoli de la S.M.T. Greci, regiu
nea Argeș, se aflau în emoțiile exa
menului oral. Peste puține zile, cei 
care vor reuși vor începe cursurile, 
spre a deveni buni mecanizatori.

Acum, pentru a li se asigura con
diții optime de învățătură și de trai, 
se făceau pregătiri febrile. ...Aici a 
fost o remiză de batoze. Remiza a 
fost demolată, s-au. adus cărămizi 
noi, zidurile au început să urce. în 
interior a prins a se profila 
conturul celor 6 dormitoare necesa
re elevilor, ferestrele, ușile...

într-un alt loc din vasta curte a 
stațiunii unde

I

era o magazie, i«a

Mîine și Centrul 
școlar agricol Nu
cet, regiunea Plo
iești, își va deschi
de porțile. în noul 
an de învățămînt, 
la acest centru va 
fi școlarizat un nu
măr mare de elevi 
la școala profesio
nală de mecanici 
agricoli și la școa
la tehnică veteri
nară, In fotografie; 
vedere generală a 
Centrului școlar a- 

gricol Nucet.

turnat o nouă fundație și a început 
construcția unei clădiri ce va avea 
6 clase.

Lucrările de zidărie înaintează pe 
ambele șantiere 
calendarul arată 
tembrie, sind se 
la, mai sînt doar 
făcut ? Anul trecut, 80 da elevi din 
anul I al școlii au urmat cursurile 
la secția Slebezia, iar alți 80 la 
sediul S.M.T.-ului. Acum însă, atît 
elevii din anul al II-lea, eît și cei 
veniți la examenul de admitere pen
tru anul I, vor învăța numai la cen
trul stațiunii-

— Am luat măsurile ce se impu
neau, îmi apuse tev. Mihai Marini- 
că, directorul școlii. Conducerea 
stațiunii — și în primul riad tov. 
C. Bărăgan, directorul S.M.T.-ului, 
ne sprijină frățește. Elevii din anul 
al II-lea intră în practică pînă la 
15 noiembrie, așa incit sala lor de 
cur® de anul trecut va fi folosită 
provizoriu de elevii din anul L 
Patruzeci dintre ei vor face lecții 
teoretice 3 zile pe săptămînă și vor 
trece apoi la atelier ; în acest timp- 
Bala va fi folosită pentru cursuri de 
alți 40 de elevi. Pentru îneă 40 de 
elevi — căci in total in anul I vor 
fi 120 de elevj — va fi folozită o 
sală dinta-e clădire din satul Greci 
a sfatului popular al comunei. Sîn- 
tem încredințați că pînă la 15 no
iembrie vor fi terminate noile con
strucții și atunci elevii vor avea 
săli de Gursuri suficiente.

Dar nu numai clădirile au consti
tuit obiectul grijii conducerilor școlii 
și S.M.T.-ului Grecf. însoțit de tov. 
Bărăgan, vizitez locul unde au fost 
depozitate cea mai mase parte din 
noile uniforme, de euloare albas
tru închis, pentru elevii din anul I. 
Toate acestea vor fi repartizat» ele
vilor în mod gratuit.

Stau de vorbă cu elevii Stan G,

în ritm rapid. Dar 
că piuă la 15 sep- 
va deschide școa- 
citeva sile. Ce-i de

Suna dm Slobozia și Aurică Ionițq 
din comuna Ștefan cel Mare care, 
potrivit celor relatate de către pro
fesori, au răspuns foarte bine lo 
examenul de admitere. Sini bucu
roși, și pe bună dreptate.

— Părinții noștri n-au avut posi
bilitatea sa învețe ca noi, dacă i'«r 
fi tras inima către carte sau cgire 
meserii, îmi spune, au înțelepciunea 
unui om mare. Stan G. Sima. Noua 
însă — datorită grijți ce ne-o poar
tă partidul nostru drag, oare ne că
lăuzește spre o viată nouă- hi 
s-au creat azi toate condițiile. De
pinde doar de hărnicia fiecăruia 
neutru a "deveni în cei trei ani de 
învățătură buni mecanici.

Vizitez și doțmitoarele elevilor. 
S-au și adus o parte din păturile 
noi și cazarmamentul necesar La 
intrarea într-un dormitor se mon
tează acum o serie de chiuvete. în 
prezent, tîmplarii lucrează și la du
lapuri pentru haine.

— Dar încălzirea sălilor de clasă 
și a dormitoarelor ? ÎI întreb p® tov. 
Bărăgan.

— S-au adus deja 8 vagoane de 
lemne și așteptăm să sosească alte 
patru-

Directorul școlii și directorul 
S.M.T.-ului au ținut să-mi arate și 
atelierul mărit fată de angî trecut, 
în care elevii vor face practică Lu
crările s-su terminat încă de acum 
o lună, dar cîtiva dulgheri pun 1« 
punct bancurile de lucru, pe cele 
mai multe fiind deja rîndv.ite unel
tele.

...Mîine, și la școala de la $-M.T- 
Greci va ii sărbătoarea deschiderii 
noului an de învățămînt. Profesorii 
vor fi la catedre, igr elevii vor as
culta cu atenție, și desigur cu emo
ție, primele îndrumări.

Și Uîtgțțț și altora, le urăm spor 
la muncă și succese.

AL. RAICU
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Din activitatea Consiliului agricol raional Criș, regiunea Crișana
v

Lriiînțat da numai patru luni, Consiliul «gricol tatonai Criș și-a dovedit pe deplin însemnătatea 
in rezolwtaa priacipalsior problema ale dezvoltării agriculturii raionului, sprijinul său făcîndu-ge putei- 
nis simțit în activitatea gospodăriilor colective pentru realizarea planurilor de produejie elaborate, 
panînj creșterea necontenită B putorii economice a acestora. Faptul hotăzitor, car» garantează înd»-' 
plinirea tuturor hoiăririior luate, este câ marca majoritate a membrilor consiliului muncesc nemijlo
cit in unitățile agricole. Astfel este asigurată 0 conducere competentă și unitară a agriculturii raio
nului, in măsură să răspundă pe deplin de aplicarea în practică a directivelor partidului și guvernului 
privitoare la dezvoltarea agriculturii.

Efectele pozitive ale unor măsuri luate de consiliul agricol raional, sub conducerea comitetului 
raional de partid, sint încă de pe acum vizibile. Consiliul a dezbătut și a luat hotăriri corespunză
toare ig probleme importante ca : îmbunătățirea qsistenjei agrotehnice in unități, creșterea efectivelor 

; de animale și a producțiilor aceslora, dezvoltarea avuției obștești a gospodăriilor colective etc. Alte 
măsuri sînt in curs de elaborare sau de aplicare. Consiliul se conduce permanent in activitatea sa 
după principiul că progresul în producția agricolă este de neconceput iără răspindirea largă șl apli
carea în practică a experienței înaintate și a cuceririlor științei. Aceasta dovedește, fără îndoială, justa 
orientare a muncii șale.

înfățișăm în pagina de iață aspecte din activitatea desfășurată de Consiliul agricol raional 
Criș, regiunea Crișana.

J

O inițiativă
pilduitoare

Sporirea continuă a avuției obștești 
baza dezvoltării puternice■ ■

a gospdăriilor agricole colective
Datbrită condițiilor pedoclimatice, 

raionul nostru este unul din raioa
nele cu cea mai mare pondere în 
agricultura regiunii Crișana. El este 
situat îp cîmpia de vest a țării, are 
un soj fertil. în mare parte cerno
ziom și lăcoviști și este străbătut de 
apele Crișului Negru și Crișului 
Alb.

Din cele 35 de gospodării colec
tive cîte avem in raionul Criș, nu
mai trei sînt tinere, adică au fost 
înființate în primăvara acestui, an- 
Restul, după cum șe vede, majori
tatea, sîpt unități mai vechi, unele 
cu o bogată experiență în dezvol
tarea producției agricole.

Practica unităților fruntașe din 
cuprinsul raionului, rezultatele ob
ținute de aceste unități, stau măr
turie a rolului deosebit pe care creș
terea continuă a avuției obștești o 
ș.re asupra sporirii producției vege
tale și animale și, strips legat de 
aceasta, asupra ridicării nivelului de 
viață a! colectiviștilor. Tocmai de.a- 
cesa. consiliul agricol raional, în
drumat de comitetul raional de 
partid, consideră că principala sa 
sarcină este de a sprijini gospodă
riile colective să-și dezvolte necon
tenit avuția obștească, să se întă
rească economie și organizatoric.

Alimentarea continuă a fondului 
de b?ză cu sumele prevăzute in 
planul de producție, Sporirea efec
tivelor de animale și a producțiilor 
acestora, folosirea chibzuită a bani
lor, procurări de utilaje necesare 
producției etc. — tot ce privește 
sporirea proprietății obștești în gos
podăria colectivă, se află in atenția 
consiliului agricol raional. Faptul că 
membrii consiliului sînt în marea 
lor majoritate tovarăși care mun
cesc nemijlocit în gospodării — 
președinți, brigadieri, simpli colec
tiviști, Ingineri agronomi și zooteh
nici, medici veterinari — face cu 
putință ca toate aceste probleme să 
fie permanent urmărite și la timp 
rezolvate. Iată un exemplu edifica
tor în această privință : pentru anul 
1962, gospodăriile colective și-au 
propus să aloce fondului de bază, 
numai bani, peste li milioane de 
lei. în afară de bani, se mai repar
tizează cantități de produse cuprin
se între 4—6 la sută din producția 
cerealieră obținută. Spre deosebire 
de anii din urmă cînd sumele repar, 
tizate fondului de bază erau aloca-

Ing. EFTÎMTE ȘTEFĂNESCU 
președintele consiliului agricol 

raional

te, în cea mai mare parte, spre sfîr
șitul anului, in acest an numai in 

de bază 
din ba

primele șase luni la fondul 
au intrat aproape jumătate 
nii prevăzuți.

Astfel, se poate înțelege 
gospodăriile colective au avut posi
bilitatea să facă din vrbme impor
tante investiții de producție — să 
procure animale și să ridice con
strucții, să cumpere utilaje și să 
execute diferite amenajări tehnice. 
De pildă, folosind fonduri proprii, 
gospodăriile colective din raion au 
cumpărat pînă de cuțind aproape 
700 de vaci, juninci și vițele și a- 
proapo 3.609 de oi. Avem multe gos
podării colective care și-au sporit, 
prin cumpărări, efectivele de anima
le de producție chiar peste prevede
rile planului de prpducție. Așa sînt 
spre exemplu, gospodăria colectivă 
din Zărand. care avînd plan să cum
pere 10 vaci și 180 de vițele, a cum
părat 39 de vaci și 214 vițele. €el« 
din comunele Caporal Alexe, Chiși- 
neu Criș Cintei, de asemenea, au 
importante depășiri.

Aloeînd la fondul de bară sume 
mari de bani, gospodăriile colective 
ridică in acest an numeroase cons
trucții destinate producției. în total 
pină la sfirșitnl anului vor fi cons
truite 221 de obiective, ceea ee va 
face ca acumulările in construcții — 
importantă componentă a fondului 
de bază — să se ridice numai in 
1952, la peste 4 milioane de let Con
siliul agricol raional a sprijinit în
deaproape unitățile pentru a primi 
la timp documentația și materialele 
necesare, îndrumind pe eeleetivițti 
să folosească la maximum materiale 
din resurse locale, pentru a construi 
nu numai trainic ci și cit mai ief
tin.

Din sumele alocate la fondul de 
bază, numeroase gospodării colecti
ve printre care Olari, Sîntana. Criș. 
Nădab și altele și-au procurat mo
toare și pompe de irigat, au execu
tat amenajări tehnice.

Ca și in anii din urmă, statul

ușor că

acordat gospodăriilor oolective, in 
condiții avantajoase, importante cre
dite. Numai pentru cumpărări de 
animale de producție — vad, ju- 
pinci. vițele, oi și scroafe — aceste 
credite însumează peste 3-3M.0M de 
let iar pentru construcții, unitățile 
au primit, sub formă de credite, nu 
mai puțin de 1Î.998.H8 de lei. Anali- 
rind problema folosirii creditelor, 
consiliul agricol raional a hotărît ea 
ple să fie repartizate unităților deo
camdată mai puțin dezvoltate, in- 
trudt gospodăriile puternice au su
ficiente surse proprii pentru investi
ții de producție. O asemenea măsu
ră creează condiții prielnice pentru 
ca în scurt timp toate gospodăfiHe 
colective să facă pași mari înainte 
pe calea consolidării lor.

Acestea sînt doar cîteva aspecte 
ale dezvoltării avuției obștești in 
gospodăriile colective din raionul 
nostru. Faptul că pină la sfîrșitul a- 
cestui an proprietatea obștească in 
cele 35 de unități va depăși 130 de 
milioane de lei din care valoarea 
fondului de basă va fi de aproape 
92 de milioane, dovedește cu priso
sință că masa largă a colectiviștilor 
înțelege Just importanța acestei avu
ții și muncește pentru continua ei 
sporire. Este și direcția in care con
siliul agricol raional iși va indrepta 
și in viitor principala sa atenție.

Printre metodele de lucru folo
site de consiliul agricol raional tre
buie subliniată una care s-a dove
dit deosebit de eficientă. Este vorba 
de ținerea unor ședințe de lucru 
chiar în gospodăriile colective. Cu 
aproape o lună în urmă, o aseme
nea ședință a avut loc la gospodă
ria colectivă din comuna Olari. 
Tema a fost, „Insilozarea furaje
lor". La dezbaterile pe această temă 
au luat parte pe lingă membrii con
siliului și vicepreședinții gospodă
riilor colective, colectiviști fruntași, 
activiști de partid și ai sfatului 
popular raional. Gospodăria colec
tivă din Olari este una dintre uni
tățile fruntașe în creșterea anima
lelor. Ea are chiar de pe acum, nu
mai taurine peste 780 de capete din 
care vaci și juninci aproape 400. 
Pentru prima oară în acest an, co
lectiva de aci a construit din beton 
3 silozuri la suprafață cu o capaci
tate totală de 600 de tone. Pentru 
crearea unei puternice baze furajere 
gospodăria și-a asigurat peste 1.000 
de tone de fînuri. E aproape termi
nată insilozarea a 5.200 tone de po
rumb și frunze de sfeclă de zahăr. 
Participanții la ședința consiliului 
agricol raional au asistat la însilo- 
zarea porumbului în silozurile la 
suprafață și au urmărit eum trebuie 
făcută insilozarea stufului.

Referatul prezentat !ti această șe
dință a pus în discuție msi multe 
aspecte ale problemei însilezirilor. 
Un loc important în dezbateri 
ocupat metoda tnsilozării 
de porumb in amestec 
sau cu foiței de sfecli. 
sttrait de această temă 
de înțeles căci sporirea 
de animale depinde nemijlocit 
asigurarea unei baze furajere îndes
tulătoare. De aceea, colectiviștii din 
raionul Criș însilozează in acest an 
125.700 tone de furaje.

l-a 
cocenilor 

cu melasă 
Interesul 
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efectivelor 

de

• Pentru cunoașterea celor mai noi 
cuceriri ale științei

în urma măsurilor 
luate de partid pentru 
îmbunătățirea asisten
ței tehnice în agricul
tură, în fiecare gospo
dărie colectivă din ra
ion muncește cite un 
inginer agronom. La 
aceștia se mai adaugă 
9 ingineri zootehnici și 
patru medici veteri
nari, care asigură asis
tența tehnică necesară 
î'tV cîte două-trei gos
podării colective înve
cinate.

Pentru informarea 
curentă a inginerilor, 
cu cele mai noi cuce
riri ale științei și pen
tru familiarizarea ce
lor noi cu specificul 
muncii din raion, Con
siliul agricol raional a 
luat o inițiativă care 
merită atenție. Aceasta

constă în faptul că, pe 
baza unei tematici, o 
dată pe lună, ingineri
lor agronomi, zooteh
nici și medicilor vete
rinari li se prezintă re
ferate despre cele mai 
actuale probleme de 
specialitate. Referatele 
sînt susținute tot de 
specialiști, cărora li se 
pune la îndemînă lite
ratura necesară temei 
respective. Termenele 
de susținere a refera
telor au fost astfel 
fixate incit participan- 
ții să poată dezbate ctt 
mai temeinic proble
mele care reflectă pre
ocupări din perioada 
respectivă.

Primul referat „As
pectul geopedologic al 
teritoriului raionului 
Criș după lucrările de

cartare a setului" 
fost prezentat de ingi
nerul Blăjan, care 
muncește de 12 ani în 
raion. Referatul urmă
tor, ținut la 1 august, 
a tratat problema : „E- 
fectuarea diferențiată 
a arăturilor de vară 
pe diferite tipuri de 
sol”. Urmează să se 
dezbată alte teme im
portante printre care 
„Tipurile genetice de 
sol indicate pentru 
cultura griului”, „Se
lecția la animale și 
combaterea sterilității”, 
„Tehniea întocmirii 
planului de producție 
și a bugetului de ve
nituri și cheltuieli în 
G.A.C.” etc.

Utilitatea lor nu mai 
trebuie demonstrată,

Colectiviștii învață» a

prâsilă proprie
a

Ing. NICOLAE DODEANU , 
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Silozul de suprafață din planul doi, unul din cele trei aseme.nea silozuri construite la gospodăria colectivă din 
Olari, a fost umplut cu prilejul demonstrației practice organizate de consiliul agricol raienal. Se .apropie W’ 

pierea următorului siloz. Cu aceasta, colectiva de aici încheie insilozarea, nutrețurilor : 5.2OQ de tone.

construc- 
tema am

„Cit mal mult timp pe teren, 
ia mijlocul colectiviștilor" este 
metoda de lucru pe care o 
respectă membrii comitetului 
executiv al consiliului agricol 
raional. în fotografie : ing. E, 
Ștefănescu, președintele consi
liului agricol raienal (al treilea 
din dreapta), discută cu un 
grup de colectiviști 
tori din Pădureni, pe 

plasării unui nou

I . Sporirea în acest an 
l Capete a efectivelor de ..
. producție în gospodăriile colective 
! din raion este încă o dovadă a pre- 
, ocupării colectiviștilor pentru a-și 

dezvolta continuu avuția obștească.
I In 1962 efectivele de animale cresc 

cu peste 4.600 de capete taurine din 
care peste 2.900 vaci și juninci 
montate, cu aproape 22.000 de oi, cu 
peste 1.400 de porcine. Pe baza a- 
cestor creșteri, la sfîrșitul anului, 
încărcătura de animale la o sută de 
hectare teren va fi de 33,9 taurine 
:din care 15,2 vaci și juninci, 37 por- 

' cine, 146,7 ovine.
Sporirea efectivelor de animale 

are loc în principal prin reținerea 
pentru prăsiiă a întregului tineret 
animal femei. Consiliul agricol ra
ional a îndrumat îndeaproape gos
podăriile colective să dea cea mai 
mare atenție păstrării tineretului a- 
nimal, Importantă bază pentru pro
ducția viitoare. Astfel, au fost re
ținute toate vițelele și peste 85 la 
sută din mieluțe. In medie, fiecare 
gospodărie colectivă va avea în 
ferme la sfîrșitul acestui an, cîte 
464 de taurine din care 213 vaci, 
1.920 de ovine, 412 porcine etc. Se 
poate astfel aprecia că în anul 1962, 
sectorul zootehnic s-a dezvoltat și se 
dezvoltă mult prin partea locului. 
Importanța deosebită a acestui sec
tor în creștferea puterii economice a 
unităților reiese și din faptul că 
prin valorificarea către stat a pro
duselor de origină animală, gospodă
riile obțin în 1962 un venit bănesc 
de peste 39 de milioane de lei, a- 
dică peste 36 la sută din veniturile 
bănești totale.

Cea mal mare parte din veniturile 
bănești prevăzute să se obțină, din 
sectorul zootehnic provin din valo
rificarea către stat a unor cantități 
de lapte cu mult mai mari față de 
anul trecut și a cărnii de porc. Ma

joritatea gospodăriilor colective au 
reușit să realizeze producția de 
lapte prevăzută, pînă în prezent, 
astfel că pînă Ia sfîrșitul anuluj, se! 
va putea ajunge la o producție me
die pe cap de vacă furajată de 2.300 
litri lșpte. Analizînd situația pre
dărilor de lapte la contract, se con
stată că multe gospodării au depă
șit producția planificată reușind să 
livreze mari cantități peste plșn. 
Astfel gospodăria colectivă din Chi
șineu Criș a livrat în primele 7 luni 
ale anului 147.885 litri lapte, față de 
120.000 litri plan, gospodăria colec
tivă din Țipari care și-a propus să 
predea în aceeași perioadă 125.000 
litri lapte a livrat cu 28.098 litri 
mai mult, iar gospodăriile colective 
din Pădureni șî Pilu au predat cu 
19.899 și respectiv, 24.413 litri mai 
mult decî-t prevedea planul.

In anii viitori atît efectivele de 
animale cit și producțiile acestora 
vor continua să crească. Menționez 
că pentru sporirea efectivelor de a- 
nimale un rol important îl are cen-

trul de îns$mințări artificiale care 
funcționează în raionul nostru, tp 
afară de recoltare? și livrarea ma
terialului de însărnînțare, șețjl cen
trului de însămînțări, inginerul 
Dinu, face cu regularitate și contro
lul gestației la animalele proprie
tate obștească din gospodării, ast
fel ca animalele să intre im produc
ție la timpul cuvenit. Aceasta in
fluențează desigur pozitiv și asupra 
creșterii producției de lapte a vaci
lor din ferme.

Tot mai mult se conving colecti
viștii de însemnătatea sporirii efec-. 
tiveler de animale. Și aceșata ește 
ușor de înțeles. Pe lîngă producții
le de came, lapte, lină etc., de la 
animale se obțin mari cantități de- 
îngrășăminte organice, mijloc im
portant de ridicare a fertilității so
lului. Sporind rodnieia ogoarelor 
prin aplicarea de asemenea îngră
șăminte, gospodăriile realizează an 
de an recolte de cereale toț mai 
mari, ereînd astfel posibilități pen
tru dezvoltarea și mai puternică a 
creșterii animalelor.

Consiliul agricol raional va lua și 
pe viitor toate măsurile de spriji
nire a gospodăriilor colective pentru 
ca acestea să-și dezvolte ferme de 
animale puternice, aducătoare 
mari venituri bănești.

toamnă, însămânțăm 
oară griul Iu eondi*

agrotehnic superior

Formele folosite pentru creșterea gradului de cunoștințe a colectiviș
tilor sînt multiple și variate. Consiliul agricol raional a inițiat printre 
altele, un ciclu de referate care se țin, ca și în cazul specialiștilor, o 
dată pe lună. însă, spre deosebire de acestea din urmă, schimburile de 
experiență, pentru colectiviști, se organizează pe centre de comune. Așa 
de exemplu, la sectorul zootehnic al gospodăriei colective din Șiclău 
au venit în schimb de experiență .îngrijitori de animale de la gospodăria 
colectivă din Pilu. La Comlăuș au venit brigadieri și șefi de echipă 
constructori de la cîteva gospodării colective din jur. Contabilii se vor 
întîlni la gospodăria colectivă din Pilu unde vor discuta probleme ale 
evidenței contabile. Tot așa sînt, prevăzute schimburi. de experiență pe 
tema lucrărilor agrotehnice cu brigadierii și șefii de echipă de Ia cul
turile de cîmp.

Dar forma de studiu care va cuprinde cel mai mare număr de colec
tiviști este învățămîntul agro-zootehnic de masă cu o durată de trei ani.

Primele măsuri pentru pregătirea deschiderii acestor cursuri au și 
fost luate. într-una din ședințele recente, pe baza informărilor primite 
din unități, consiliul agricol raional a stabilit că vor funcționa 46. de 
cursuri pentru culturile vegetale, 27 pentru creșterea animalelor și cinei 
cursuri legumicole. Aceste cursuri vor fi urmate de 4.380 de colectiviști.

In această 
pentru prima 
țiile completei colectivizări a agri
culturii raionului. Avem deci posi
bilitatea ca insâmințarea să se facă 
pe întreaga suprafață destinată a- 
cestei culturi la un nivel agroteh
nic superior.

Intr-o consfătuire recentă organi
zată de consiliul agricol raional, 
participant!! au desbdtut pe larg 
problemele însănrintărilor din 
această toamnă și au fost luate 
măsurile corespunzătoare, pentru a 
obține în medie la hectar eel puțin 
1.800 kg grlu.

Gospodăriile colective fruntașe 
din raionul nostru, eru eîștigat o bo
gată experiență în aplicarea dife
rențiată a complexului agrotehnic 
pentru sporirea producției de grîu 
șl de alte cereale. Deși astâ-toam- 
nă în perioada pregătirii terenului 
și a Insămînțării griului nu a plo
uat și nici In primăvară condițiile 
nu au fost prielnice, totuși gospo
dăria colectivă din comuna Olari, 
bunăoară, a obținut o producție 
medie de grîu la hectar de 2.002 kg 
de pe întreaga suprafață de 742 de 
hectare cultivată cu această plantă. 
Gospodăriile colective din Sîntana 
și Pădureni au obținut și ele în me
die la hectar cîte 1,900 kg grîu. 
Aceste rezultate nu se datoresc de
sigur întîmplării. în unitățile amin
tite, precum și în altele care au ob
ținut asemenea producții, cultura 
griului a fost amplasată după bune 
premergătoare, terenul q fost bine 
pregătit prin arătură adîncă, iar 
prin tăvălugiri și discuiri s-a asigu
rat seminței un pat germinativ bun. 
Au fost stabilite diferențiat cantită
țile de îngrășăminte ce trebuiau

Ing. V ABILE BLAJAN
șeful secfiei de cereale 

și plante tehnice 
a consiliului agricol raional

în-oblicate pe o tarla sau alta, iar 
sămfnțările s-au făcut în epoca op
timă.

In alte gospodării oolective însă, 
agrotehnica a fost numai parțial 
respectată, fapt care a făcut ea și 
rezultatele obținute să fie mai slabe. 
Următoarele exemple vorbesc de la 
sine : gospodăria colectivă ,,Uni
rea ‘ din Șepreuș a strîns eu 619 kg 
grîu la hectar mai puțin decît ve
cina sa, colectiva „Secerișul" ; gos
podăria din Comlăuș a obținut mai 
puțin cu 436 kg grîu la hectar de
cît . vecinii — colectiviștii din Sînt
ana.

Pe baza experienței bun» eiștiga- 
te de unității» fruntașe, consiliul a- 
gricol raional, sub îndrumarea co
mitetului raional de partid, a sta
bilit în amănunt măsurile necesare 
pentru executarea în cele mai bune 
condiții a campaniei de însămînțări 
din această toamnă. Pe 80 la sută 
din Buprafața destinată însămînțării 
griului vom folosi sămînță din so
iurile de înaltă productivitate care 
s-au comportat cel mai bine în con
dițiile raionului nostru. Cunoscînd 
din vreme soiurile ce vor fi culti
vate, consiliile 
gospodăriilor și 
au ales pentru 
corespunzătoare 
de fertilizare, în _ 
lor tarlale destinate soiurilor care 
valorifică mai bine îngrășămintele.

Pipă de curind au fost Incorporate 
în sol peste 12 000 tone de Îngră
șăminte naturale-

O parte din terenurile destinate 
Insămînțării griului simt de acum 
arate adine Ia 28—32 cm. Dar cum, 
in cea mai mare parte, circa 70 la 
sută, griul va fi însămânțat după 
prășitoare, mai ales porumb, con
siliul agricol raional a Îndrumat 
conducerile gospodăriilor colective 
și pe inginerii agronomi să urmă
rească starea de vegetație a cul
turii și să ia măsuri de recoltare în 
primul rîpd a porumbului de pe 
locurile unde urmează să se însă- 
mtnțeze griul. In aceeași zi terenul 
va fi eliberat de coceni pentru 
putința tractoarelor să execute 
turile de Ipsămintaire.

O atenție deosebită acordă 
podăriiie colective pregătirii

de conducere ale 
inginerii agronomi 
fiecare soi parcela 
și au luat măsuri 
primul rind, a ace

go»- 
solu

lui: S-au dat indicații ca o dotă eu 
arătura, să se execute, 
rînd pe solurile grele, 
subsolul prin folosirea 
rului. După însărnînțare 
cu grîu se va executa 
în scopul creării unor 
mai bune de răsărire.

Pregătirea seminței se bucură »i 
ea de atenția cuvenită. Vînturătoa. 
rele și trioarele existente. în raion 
funcționează din plin, și au fost 
trimise probe de qrî.u la laboratorul 
regional pentru controlul semințelor. 
Griul care nu va avea buletin de 
analiză bun eliberat do laborator, 
nu va fi .admis la însărnînțare.

Consiliul agricol raional va acor
da .gospodăriilor colective tot spri
jinul pentru executarea . în condiții. 
agrotehnice supe-ioare q însămîn- 
țărllor din această toamnă, pentru 
continua sporire a producției cerea 
Here.

in. primul 
lucrări da 

scormonită- 
pe tarlalele 
tăvăhigitul 
condiții îi

S-ar putea scrie multe lucruri 
despre succesele obținute în con
solidarea economică a gospodării
lor colective din raionul Criș. La 
Șimand, Vărsând. Șiclău, Sîntana 
— în multe locuri pe unde am tre- 
c"‘ . 2 V--.....
recoltă bogată. Colectiviștii apre
ciază cu siguranță că producția 
va depăși 3 500 de kg boabe la 
hectar. Încă de pe acum gospo
dăriile colective din raion au rea
lizat la toate speciile de animale 
densitatea medie la suta de hec
tare, prevăzută de Directivele 
Congresului al III-lea al partidu
lui pentru anul 1965.

Pe baza rezultatelor obținute, 
gospodăriile colective și-au întoc
mit planuri de perspectivă cute
zătoare care vor face să crească 
necontenit bogăția colectivă și a 
fiecărui colectivist In parte.

De sute de ani, cele două Cri- 
șgri — Alb și Negru — care stră
bat raionul, și-au trecut fără nici 
un rost apele prin cîmpia înseta
tă. Ba uneori, mai ales primăva
ra și toamna, chiar cu' pagubă 
pentru pămtnturile din jur acope
rite de apele revărsate. Acum, co
lectiviștii, cu eforturi unite, au 
pornit să strunească cele două 
TÎuri, cit și pîrlul Teuț, mic dar 

I capricios. De-a lungul apelor au 
fost deschise trei șantiere. Un la
birint de canale a început să a- 
pară în zonele rlurilor, atacate 
din mai multe jfărți. ,Pe șantierul 
Chișer-Pogonier muncesc colecti
viști din Chișineu Criș, Nădab, 
Cjntei și Zărand. Pe un altul, de
numit Bazinul domnesc se întrec 
membri ai gospodăriilor din Văr
sând, Pilu, Socodor... Un adevă
rat plan de bătaie a fost întocmit 
pentru a se duce cu succes lupta 
împotriva viiturilor. Comanda
mente comunale; comandament 
raional — centre de organizare și 
de conducere a luptei oamenilor. 
Și astfel, în curind mii de hecta
re, care pină nu de mult rămîneau 
luni de zile acoperite de ape, vor 
fi redate griului, porumbului, sfe
clei de zahăr. Prin irigări apa va 
fi obligată să se supună dorinței 
omului. Deocamdată a fost iriga
tă o suprafață modestă — doar
361 de hectare. Dar în viitorii doi 
ani această suprafață va crește la

2000 de hectare. Este ușor de în
țeles cit va adăuga acest teren, 
prin producțiile sale; belșugului 
colectiv.

Dar în grija colectiviștilor și a 
, , . ------ — -......- consiliului agricol raional stă nu

^---r,^nuTIle^de^ p,oru.mb Pr°mit numai această problemă. S-au fă
cut planuri pentru ca in perspec
tiva anilor viitori să fie redate a- 
griculturii, cu maximum de capa
citate de producție, sărăturile. Mii 
de hectare de teren sărăturos sînt 

î încă zgîrcite în a răsplăti mun
ca omului. Începutul a fost însă 
făcut. Pasionat de rezolvarea a- 
cestei probleme, inginerul Șlefă- 
nescu, președintele consiliului a- 
gricol raional, ajutat de - inginerii 
unor gospodării colective aflate în 
zona sărăturilor, a organizat pa
tru puncte experimentale la Olari, 
Nădab, Criș și Zerind. „Soluția 
pentru fertilizarea sărăturilor este 
înainte de toate, aplicarea amen
damentelor calcaroase" — spunea 
tovarășul Ștefănescu. Că așa stau 
lucrurile o dovedește cu prisosin
ță următorul exemplu. La G.A.C. 
din Chișineu Criș, pe o parcelă 
de săritură tratată cu fostogips, 
25 de tone la hectar, 300 kg su- 
perfosfat și 300 kg azotat de a- 
moniu (calculate de asemenea; la 
hectar), s-a obținut în condiții de 
umiditate insuficientă, o produc
ție de borceag de 13 500" kg îă 
hectar. Pe parcela martor, produc
ția a fost aproape neînsemnată. 

* Punctele experimentale, Înfiin
țate în gospodării colective au 
scopul, cum ușor se poate înțele
ge, de a demonstra colectiviștilor 
cum prin aplicarea amendamente
lor și a altor măsuri agrotehnice, 
sărăturile pot fi obligate să devi
nă tot mai, roditoare. Q dată cîș- 

■ tigată încrederea tuturor colecti
viștilor în măsurile recomandate, 
succesul va fi asigurat.

După cum se vede, și în raio
nul Criș sursele de sporire con
tinuă a producției agricole nu 
sînt nici pe departe epuizate;Pen
tru punerea în valoare a marilor 
posibilități de care dispune agri- 

, cultura raionuUu, muncește ș; 
consiliul agricol raional, mobili- 
zînd in acest Scop masa largă c 5' 
colectiviștilor din raion. <
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Din Uniunea Sovietică

URIAȘUL STEPELOR
ȘTIRI EXTERNE

-v . ..................... 4
însemnări după primele etape

1
( Colectivul uzinei „Kirov" 'din Leningrad a primit sarcina 'de a crea un
s tractor puternic de mare viteză, pentru regiunile de stepă ale Uniunii 
> Sovietice. Muncitorii și tehnicienii uzinei au îndeplinit cu cinste sarcina 
< încredințată. In prezent, noul tractor „Kiroveț" trece probtdo de dmp 
s în ținutul Țelinnîi și pe Don. Mai jos reproducem un reportaj din ziarul 
) ,jPravda“ despre acest „uriaș al stepelor*.

'Anul acesta, oamenii muncii de pe 
pămînturile desțelenite au văzut 
multe mijloace tehnice noi pe ogoa
rele lor : tractorul de mare viteză 
„T-75'7 combina „SK-4“ și altele. A- 
ceasta e tehnica zilei de azi. Dar 
cine a vizitat Stațiunea de probare 
a mașinilor din ținutul Telinnii. a 
Văzut și ziua de mîine a înzestrării 
tehnice a agriculturii. Aici se pro
bează mașini care nu există încă in 
colhozuri și sovhozuri, dar care au 
fost deja create șl în scurtă vreme 
vor ieși de pe poarta uzinelor pe în
tinsul ogoarelor.

Era o vreme cînd mecanizatorii le 
Spuneau tractoarelor „S-80" și 
„DT-54" „voinicii stepelor". Da, a- 
ceste mașini i-au sprijinit bine pe 
agricultori. Cu ajutorul lor au fost 
valorificate pămînturile înțelenite. 
Dar cît de slabe par ele în compara
ție cu noul tractor realizat de vesti
tul colectiv al uzinei „Kirov" !

Traducînd în viață hotărârile Con
gresului al XXII-lea al P.C.U.S„ 
muncitorii și tehnicienii uzinei 
„Kirov" au creat și au scos pe 
Cîmpurile de încercare o nouă mașină

— „Kiroveț", un tractor ea roți, de 
320 cai putere.

Iată-1 la marginea câmpului, având 
atașat un plug cu opt brăzdare. 
Lăcătușul A. M. Pavlov, de la 
uzinele „Kirov", sosit cu un grup de 
ingineri pentru efectuarea probelor, 
urcă in cabină, se așează pe scaunul 
moale, apasă pe starter și uriașa 
mașină pornește mîndră.

Aratul este cea mai grea dintre 
lucrările efectuate de tractoare. 
Iată, plugul a fost coborât in brazdă 
și mașina pornește înainte. In urma 
ei rămîne o fîșie de trei metri de 
pămînt scormonit pe o adincime de 
circa 30 de centimetri.

La capătul postatei mașina tre
buie să întoarcă. Oare cum o s-o 
facă ? Un agregat prevăzut eu un 
tractor obișnuit are nevoie și el de 
un spațiu mare pentru a întoarce și 
a intra din nou in brazdă. Mașina 
noastră parcă s-a aplecat deodată și 
făcind un cerc cu un diametru de 
numai șase metri, s-a și întors ! In
tre partea din față și cea din spate 
a tractorului e o articulație, care îi

sporește mult posibilitățile de mane, 
vrare.

Apoi urmează proba de viteză. 
Tractorul ..Kiroveț" »e poate deplasa, 
eu încărcătură, eu o viteză de 40 km

Ecoul internațional 
al Declarației agenției 
TASS

A. GOLL BIOV
N. LAPTEV

alt corespondent alN. R. Un
..Pravdei" relatează următoarele ca
racteristici ale noului tractor „Kiro
veț-. Mașina este prevăzută eu patru 
roți, toate cu tracțiune. Cutia de 
viteze permite să se lucreze cu 16 
viteze. Tractorul ară eu un plug cu 
8 brăzdare. la o adincime de 27 em
eu o viteză de 6-7 km pe oră. Cu 
cultivatoarele, semănăturile, și dîs- 
cuitoarele dezvoltă o viteză de 
12 km pe oră. Tractorul „Kiroveț" 
poate fi folosit la diferite lucrări 
agricole : arat, prășit, semănat, 
strânsul recolteL

NOUTĂȚI DIN AGRICULTURĂ
U.R.S.S. R. S. CEHOSLOVACA

Metodă de păstrare în bune condiții a cerealelor 
furajere cu umiditate ridicată

Se știe că dacă cerealele recoltate 
bu o umiditate mare la cîteva ore 
după ce au fost puse în grămezi, 
încep să se încălzească, iar apoi să 
mucegăiască. Situația se agravează 
și mai mult în cazul unor ploi de 
lungă durată.

Pentru a răci și usca boabele este 
nevoie să se racurgă la lopătarea 
manuală sau la vînturarea repetată 
cu ajutorul autoîncărcătoarelor. A- 
ceasta implică mari cheltuieli de 
muncă,

N. A. Șmanenkov, doctor în științe 
biologice, și M, T. Taranov, candidat 
în științe biologice, au elaborat o 
metodă grație căreia boabele umede 
se pot păstra în condiții optime.

Prin această metodă, boabele ume
de se amestecă uniform cu un con- 
servant și anume cu pirosulfit de 
sodiu pulverulent, compus chimic

ieftin și lipsit de pericol pentru vite. 
Boabele tratate cu acest preparat 
(12—16 kg de substanță per tona de 
produs) nu se încălzesc, nu mucegă- 
iesc, nu germinează, nu-și pierd pro
prietățile nutritive în decurs de 
zile și chiar mai 
nevoie de uscare

Noua metodă a 
producție.

mult, fără să 
sau lopătare. 
fost verificată

80 
fie

In

R. P. CHINEZĂ

Nouă specie de pește
Specialiștii de la Institutul pentru 

economia apelor din provincia Gu- 
andus, au obținut o nouă specie de 
pește, care întrunește cele mai bune 
calități ale părinților săi: linul și 
plătica. Lucrările pentru obținerea 
noii specii s-au desfășurat de cîțiva 
ani.

în prezent, primele exemplare au 
fost transmise spre înmulțire unui 
mare număr de gospodării din Chi
na. Peștii din noua specie cresc și 
se înmulțesc extrem de rapid. La 
fiecare kilogram din greutatea lor, 
ei dau de 2,5 ori mai multe icre 
decît linul și plătica. Noua specie 
este mai rezistentă și se adaptează 
mai rapid la mediul înconjurător.

Un nou preparat 
pentru zootehnie

B. Erhardova, de I» Institutul de 
parazitologie de pe lingă Academii 
de Științe din R. S. Cehoslovacă, a 
obținut un nou preparat chimie efi
cient pentru combaterea maladiei 
hepatoverminale la animalele de 
casă și vinat. Această maladie pro
voacă economiei naționale a Ceho- 
•lovaciei pagube care se ridică anual 
Ia 600 milioane de coroane.

R. f. UNGARA

Tratamentul mastitelor
Un preparat realizat de trei cer

cetători unguri este folosit cu 
succes în Ungaria pentru tratamen
tul mastitelor de natură bacteriolo
gică, o boală a ugerului vacilor. 
Cunoscut sub denumirea de 
Masticur, noul compus conține di
ferite antibiotice și sulfoananude. 
Se declară că acest medicament 
distruge majoritatea tipurilor co
mune de bacterii care dau naștere 
bolii.

Experiențele efectuate asupra unor 
mari cirezi de vaci care sufereau de 
această boală, au arătat că medica-

mentul Masticur distruge bacteriile 
în 12 ore. Aceasta este durata în 
care medicamentul este reținut în 
mod normal în ugerul vacilor, care 
dau mai puțin de 10 litri de lapte 
la un muls. Au fost făcute de ase
menea experiențe pentru a se sta
bili dacă noul medicament distruge 
infecția ugerului și la vacile care 
îl poartă dar care nu au manifestat 
nici un simptom al bolii.

Animalele suportă bine acest me
dicament Calitatea laptelui nu este 
afectată și nici producția de lapte 
nu scade.

Declarația agenției TASS, publi
cată în ziarele din 12 septembrie, 
a stimit un vili interes în opinia 
publică internațională. Numeroase 
ziare și agenții de presă, reprezen
tanți ai opiniei publice din nume
roase țări subliniază poziția fermă 
a guvernului sovietic în apărarea 
păcii, a securității popoarelor. De
clarația agenției TASS cu privire la 
acțiunile agresive ale S.U.A. împo
triva Cubei constituie o nouă ex
presie a eforturilor consecvente ale 
Uniunii Sovietice pe linia menține
rii și consolidării păcii in întreaga 
lume.

Publicarea Declarației agenției 
TASS a prilejuit in Cuba organi
zarea unor mari mitinguri și citi
rea ei în colectiv. „Uniunea Sovie
tică a reafirmat din nou că ea a- 
pâră cauza păcii, a declarat Giraldo 
Mazola. directorul Institutului na
țional cuban pentru prietenia po
poarelor lumii, in cadrul unei adu
nări a lucrătorilor institutului. De
clarația agenției TASS în care gu
vernul sovietic condamnă provocă
rile imperialismului american îm
potriva Cubei este un document de 
o importanță excepțională".

Ziarele din Birmania au publicat 
la riadul lor o expunere a Declara
ției agenției TASS sub titlurile : 
„Un atac împotriva Cubei ar în
semna începutul unui război", 
„Uniunea Sovietică avertizează", în 
același timp, intr-o convorbire cu 
un corespondent al agenției TASS, 
U On Lvan, membru al Prezidiului 
Comitetului birman pentru apărarea 
păcii, a subliniat printre altele, că 
celelalte țări trebuie să urmeze 
exemplul Uniunii Sovietice și să 
facă totul pentru a zădărnici încer
cările imperialiștilor americani de 
a dezlănțui o agresiune Împotriva 
Cubei.

,Sprijin întrutotul Declarația gu
vernului sovietic. Consider că gu
vernul sovietic a avertizat la mo
mentul cel mai potrivit pe cei ce 
se pregătesc de agresiune", a decla
rat într-o convorbire cu un cores
pondent al agenției TASS, Moham
med Kamel El-Bendari, președintele 
Consiliului Național al partizanilor 
păcii din Republica Arabă Unită.

Presa din Finlanda comentează, 
de asemenea. Declarația agenției 
TASS. Ziarul .Mufvudstads-Bla- 
det' scrie, <e pildă, că „guvernul 
sovietic se adresează guvernului a- 
merican și îi cere să manifeste ra
țiune, să nu-și piardă autocontro
lul și să mediteze asupra urmărilor 
la care duc acțiunile S.U.A. dacă

ele ar începe un război". Un alt 
ziar, din Finlanda și anume, ziarul 
„Maakansa" arată în articolul său 
ae fond intitulat „Avertismentul a- 
dresat de Moscova Washingtonului", 
că „documentul sovietic conține nu 
numai un avertisment în el se ex
primă 
S.U.A.
care 
primă măsură se propune interzice
rea armei nucleare".

un avertisment în el se ex- 
dorința de a colabora cu 
în rezolvarea problemelor 
frămîntă omenirea. Drept

Oamenii muncii 
de pe ogoarele Italiei 
continuă lupta grevistă

Argații din provincia Ferrara 
continuă greva pentru îmbunătăți
rea situației lor materiale. Împreună 
cu ei, de zece zile organizează mi- 
tinguri și demonstrații țăranii dij- 
mași, care cer micșorarea cotei de 
recoltă obligați să o dea proprieta
rilor de pămînt. Această cotă re
prezintă în prezent 47 la sută din 
întreaga recoltă strînsă de țărani. 
De asemenea, muncitorii agricoli din 
apropierea orașului Marsala (insula" 
Sicilia) și cei din provincia Catan
zaro, se află în grevă de 30 și res
pectiv de 20 de zile, pentru majo
rarea salariilor.

Muncitorii industriali italieni se 
solidarizează cu lupta grevistă a 
fraților lor de pe ogoare. Astfel; 
6.000 de muncitori industriali din 
orașul Marsala au participat la o 
demonstrație în semn de solidari
tate cu argații, țăranii și muncitorii 
agricoli greviști.

Protestul țăranilor 
belgieni

Nemulțumirile care cuprind toți* 
mai mari mase țărănești din Bel-, 
gia au făcut ca zilelei trecute, 10.00Q 
de țărani din regiunea Liege, să or4 
ganizeze o mare demonstrație d'ș* 
protest împotriva politicii agrare,* 4 
guvernului belgian, care nesocotește 
interesele țăranilor.

„Avem nevoie 
de credite../'

'Agricultorii vest-germani din Sa-.’ 
xonia inferioară, în număr de 2.500,. 
au organizat de curînd o demon
strație de protest împotriva poli
ticii agrare a guvernului de la Bonn. 
Ei purtau pancarte pe care erau 
scrise revendicările lor. Se puteau 
citi inscripții ca: „Nu vrem să fim 
sacrificați Pieței comune!" și „Avem 
nevoie de credite pentru fermele și 
pămînturile noastre".

Pentru succesul
însămînțărilor de toamnă

(Urmare din pag. l-a) lu-

IMPORTANT!
Creșteți

iepuri de casă!

COOPERATIVELE

adincimea intre 18—25 cm, cu condi
ția să nu iasă bulgări și terenul să 
fie discuit imediat cu grapa cu 
discuri și, grapa stelată pentru a pre
găti cit mai repede un bun pat ger
minativ.

Pînă acum, la gospodăriile colecti
ve s-au recoltat peste 6800 ha cu 
porumb și floarea-soarelui. Pe impor
tante suprafețe, la gospodăriile co
lective din Oprișor, Vlădaia sau Pă- 
tule s-a și trecut la executarea ară
turilor pentru însămînțarea griului pe 
terenurile eliberate de porumb.

Deoarece au existat condiții grele 
de arat cu prilejul ședinței sfatului 
S.M.T. tinut la reședința raionului, 
la 8 septembrie, s-a stabilit ca în 
toamna acestui an să se folosească 
la pregătirea terenului toate utilajele 
de care dispunem.

în cadrul ședințelor
consiliului agricol raional și 
ultima ședință a sfatului S. M. T. 
s-a stabilit ca griul să fie însămînțat 
în toamna aceasta ceva mai adine 
decît deobicei, cu 1—2 cm j după se
mănătoare, în locul grapei lanțate 
vom folosi grapa reglabilă cu colții 
complet culcați, pentru acțiunea de 
nivelare și tasare. Pe terenurile unde 
sămînta va fi introdusă într-o ară
tură neașezată, vom folosi și tăvă
lugul în agregat cu grapa reglabilă.

Pe lingă instruirea președinților, 
a inginerilor agronomi, a 
tehnice de la S.M.Ț., ca și a 
zatorilor, consiliul agricol 
Vînju Mare. în colaborare 
ducerile S.M.T.-urilor ,Vînj.u 
Obîrșia, a trecut din vreme la in- | 
struirea practică — pe. centre de gos
podării — a brigadierilor și a mi- |

DE CONSUM

achiziționează ia pre
țuri avantajoase orice 

cantități de iepuri de 

casă de la G.A.C.-uri, 
membrii acestora și 
ceilalți crescători, în
cheind angajamente 
ferme de cumpărare.

de lucru ale 
la

nuitorilor de semănători care vor 
era în campania de toamnă.

Consiliul agricol raional, analizînd 
temeinic forța de lucru a celor 2 
S.M.T.-uri din raion, a întocmit un 
plan concret de acțiune stabilind vi
teza zilnică de lucru pentru fiecare 
unitate în parte.

în funcție de numărul mașinilor de 
semănat și a tractoarelor, după calcu
lele făcute — socotind numai 10 ha 
de însămînțat pentru fiecare semă
nătoare — viteza zilnică la semănat 
în întregul raion va fi de 3.200 ha. 
Rezultă deci că în timp de 15 zile bune 
de lucru mecanizatorii și colectiviș
tii din raionul Vînju Mare vor putea 
termina 
de care 
itor.

Socot 
consiliul agricol 
suri ca în gospodăriile colective să 
fie organizate loturi demonstrative 
la cultura griului de cîte 10 ha, pen
tru fiecare soi (loturi cu cel puțin 
trei soiuri) astfel ca acestea să re
prezinte o adevărată școală a expe
rienței înaintate pentru colectiviști.

După exemplul gospodăriilor de 
stat, începînd din acest an, în toate 
gospodăriile colective din raion a 
fost introdus și registrul culturii gri
ului ca și schițele de amplasare a 
cerealelor păioase.

această 
depinde

necesar

hotărîtoare lucrare, 
recolta din anul vi-

să mai adaug că 
raional a luat mă-

r
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I
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Crime în Guatemala
'Aveai în fată fotograiia din 

ziarul „Sclnteia" din 11 septem
brie O.C. Ea înfățișează o stradă 
din capitala Guatemalei — mica 
tară din America Latină — în 
timpul unei demonstrații studen
țești împotriva regimului Iui 
Fuentes. Vn polițist a dus mina 
la pistolul de la șold, cu care a- 
poi a ridicat viata a doi student! 
care participau la demonstrație.

Victimele sînt, poate fiii unor 
oameni care muncesc pentru o 
pline, dar pe care nu o au nicio
dată întreagă. în tot cazul, tine
rii manifestanti din capitala Gua
temalei lși iubesc tara și nu vor 
s-o mai vadă la cheremul mono
polurilor imperialiste.

în tuta cu aproximativ 4 mi
lioane de locuitori dm care peste 
72 Ia sută, analfabeți, imperialiștii 
nord-americani s-au instalat ca 
la ei acasă. Campanie United 
Fruit, de pildă, controlează în 
întregime producția și exportai 
de banane și deține peste 40 
la sută din acțiunile întregii re
țele de căi ferate, care aparțin 
unui alt monopol yankeu: Inter
national Railways of Central A- 
merica. United Fruit este, de a- 
semenea, proprietară a companiei 
de navigație Great White Fleet. 
Compania Tropical Radio, care îi 
aparține, împreună cu compania 
'AU American Cables dețin 
mijloacele de comnnioație 
Guatemalei cu restul hanii, 
ceeași companie United
(„monstrul verde") este proprieta
ra principalelor docuri din (ară 
și a multor întreprinderi. Ea este, 
de asemenea, proprietara celor 
mai mari moșii, și stoarce anual 
din Guatemala un profit de peste 
40 milioane dolari americani.

toate 
ale 
A-

Fruit

Mină in mină cu manopalișiii
nord-americani exploatează și
asupresc poporul, capitaliștii și 
latifundiarii guatemalezi. Marii 
moșieri, bunăoară, în număr de 
22, de/in o suprafață de 
200.000 hectare, în 
259.000 de gospodării 
dețin circa 327.000 hectare.

Se știe că, ceva mai mult de 
jumătate din populația Guatemalei 
o formează indienii. De regulă 
ei sînt fărani lipsiți complet de 
pămînt sau au bucăți de pămînt 
atît de mici Incit veniturile ob
ținute de pe urma pămintului de- 
abia le ajung să-și ducă traiul 
mizer de azi pe inline. Așa se 
face că multi țărani indieni iau 
in arendă pămînt de la latifun
diari, iar alții devin salariati la 
latifundiari, adică muncitori a- 
gricoJi, duclnd și ei o viată de 
neagră mizerie. Iată de ce țăra
nii indieni, ca și ceilalți țărani 
din Guatemala, revendică cu in
sistentă înfăptuirea unei reforme 
agrare radicale.

Guvernul putred al lui "Ydigc- 
ros Fuentes, sprijinit de impe
rialismul nord-american și de pis- 
țoalele polițiștilor de teapa ca
idului care acum dteva zile a 
curmat viata a doi student! par
ticipant! la demonstrația împotri
va regimului lui Fuentes, cautd 
pe orice cele să Înăbușe aspi
rațiile poporului guatemalez.

Crima de pe strada din capi
tala Guatemalei unde a avut loc 
demonstrația de acum cîteva zile, 
nu este singura, căci crimă este 
și înfeudarea țării, monopoliz'd- 
lor nord-americanl.

circa 
timp ce 
țărănești

RADU SANDU
>Aa

cadrelor 
mecani- 
raional 
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Mare și
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Culesul strugurilor și vinificarea
(Urmare din pag. I-a) f) întrucît musturile rezultate din 

strugurii copți forțat sînt bogate în 
substanțe azotoase și slab acide cu 
un conținut scăzut de zahăr, este 
necesar să se ia toate măsurile pen. 
tru ca fermentația să se desfășoare 
la temperaturi cit mai scăzute Din
tre acestea cele mai importante sînt: 
răcirea mustului înainte de fermen-

acest scop, organizarea muncii se va 
face în așa fel îneît întregul echi
pament și utilajele să fie folosite 
din plin, cu maximum de randa
ment. Pentru menținerea unui ritm 
accelerat de lucru, pe tot timpul
campaniei de vinificare, în așa fel tare; folosirea vaselor de mică capa- 
incit campania să fie redusă la cel citate pentru fermentarea tumultoa- 
mulț 25 de zile în gospodăriile mari, să ; însămînțarea cu drojdii selec- 
se vor organiza la cramă echipe în ționate, în doze mici, de 1—2 
două sau trei schimburi.

e) Deburbarea mustului trebuie să 
fie făcută cu bioxid de sulf, în doze 
moderate, dar suficiente pentru în
lăturarea florei spontane (se vor fo
losi pînă la 25 gr. bioxid de sulf la 
100 litri must). în vederea folosirii 
unei cantități mai reduse de bioxid 
.de sulf la limpezirea mustului și 
coboririi temperaturii lui înainte de 
a trece la fermentare, trebuie apli
cate toate mijloacele de răcire exis
tente în unități. în acest scop este 
bine ca localurile să fie aerisite în 
timpul nopții; să se separe mustul 
din strugurii culeși dimineața pen
tru a fi folosit la scăderea tempera
turii celui rezultat din strugurii cu
leși pe căldură, prin cupajare etc.

la 
sută ; evitarea temperaturilor peste 
28 de grade etc. Atunci cînd se în
registrează temperaturi ridicate se 
va trece imediat la răcirea mustului 
prin cupaj are cu must rece sau cu 
vin proaspăt fermentat, la reparti
zarea în alte vase, în cantități mai 
mici, sau se vor folosi refrigerente, 

g) Pentru prevenirea temperaturi
lor excesive, care pot duce la opri
rea fermentației și chiar la îmbolnă
virea vinului, este indicat să se. ur
mărească îndeaproape mersul fer
mentației, prin stabilirea curbei tem
peraturii. De la caz la caz. se va 
proceda la recircularea musturilor 
în timpul fermentării, prin tragerea 
deschisă a unei cantități de circa 20 
la sută din volum.

ale campionatului
O dată cu încheierea jocurilor din 

„Cupa regiunilor", echipele de oină 
de pe tot cuprinsul tării au fost 
antrenate în cea mai importantă 
competiție a anului 1962, respectiv 
campionatul republican, care se află 
la a Xl-a ediție. Bucurîndu-se de o 
tot mai mare popularitate, această 
competiție a întrunit la „startul" 
primei etape peste 300 echipe din 
mediul sătesc, reușind să ofere o 
serie de jocuri frumoase și atractive, 
în deosebi, menționăm întrecerile 
desfășurate în regiunile București, 
Ploiești, Cluj, Banat, Dobrogea etc., 
unde comisiile de specialitate și 
conducerile asociațiilor sportive au 
dovedit o mai mare preocupare pen
tru buna desfășurare a competiției 
și pregătirea echipelor. Dar să re
dăm cîteva aspecte și rezultate de 
la întrecerile din primele două eta
pe ale campionatului.

VICTORIA-CRISTEȘTI 
CAMPIOANA REGIUNII CLUJ

De un frumos succes s-au bucurat 
întrecerile din etapa de masă, faza 
raională, desfășurate pe terenurile 
de sport din comunele regiunii Cluj. 
Aici și-au disputat întîietatea un 
număr de 30 echipe din raioanele 
Aiud, Cîmpeni, Turda, Huedin, Nă- 
săud, Bistrița, Dej și Gherla. Dintre 
cele mai bune s-au dovedit forma
țiile : Drum Nou-Tureni (Turda), 
Recolta-Feldru (Năsăud), Zorile- 
Voivodeni (Huedin) și Victoria-Cris- 
tești (Dej). Cele 4 echipe s-au în
trecut apoi în cadrul unui turneu 
ce s-a desfășurat, tur și retur, pe 
stadionul din Huedin, unde, cu acest 
prilej, s-a făcut o frumoasă popu
larizare sportului nostru national.

La capătul unor întreceri viu dis
putate victoria a revenit echipei 
colectiviștilor din comuna Cristești, 
care ya reprezenta regiunea Cluj la 
etapa superioară a campionatului 
republican de oină.
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27 ECHIPE ÎN ÎNTRECERI 
ÎN REGIUNEA PLOIEȘTI

Un număr însemnat de echipe (27) 
a participat și la întrecerile din re
giunea Ploiești. Și trebuie subliniat 
că, față de edițiile precedente, de 
data aceasta echipele participante 
s-au prezentat mai bine pregătite și 
au furnizat jocuri de un bun nivel 
tehnic. Mai cu seamă, menționăm 
jocurile desfășurate în raioanele 
Tîrgovjște și Rm. Sărat, unde jocul 
de oină are foarte mulți prieteni în 
rîndurile tinerilor colectiviști.

La etapa regională au fost invi
tate formațiile campioane pe raioa
ne, care și-au disputat întîietatea 
pe terenul de sport din comuna 
Boldești, unde, în cele 2 zile de 
concurs, a asistat un număr mare 
de spectatori. Primul loc și titlul de 
campioană regională a revenit din 
nou formației Petrolul-Urlați, raio
nul Ploiești, care a cîștigat toate 
jocurile disputate.

La aceste întreceri au absentat, 
în mod nejustificat, echipele raioa
nelor Mizil și Tîrgoviște. Comisia

I

h) După terminarea fermentației 
tumultuoase, vinurile se vor trage 
imediat de pe drojdia groasă și li 
se vor aplica îngrijirile obișnuite de 
umplere a vaselor, sulfiiare, bento- 
nizare etc.

i) Pe tot circuitul tehnologic, în
cepînd de la primirea strugurilor, se 
va menține o curățenie perfectă, 
pentru a se nreîntimpina infecția.

Folosind in mod diferențiat aceste, 
recomandări, precum și experiența- 
proprie, urmărind îndeaproape fie
care parcelă, fiecare varietate de 
struguri lucrătorii din gospodăriile 
de stat, colectiviștii și tehnicienii au 
datoria să termine grabnic pregăti
rile pentru vinificație. să muncească 
cu hărnicie 
recolta de i 
fie strinsă : 
Inginerii ( 
specialiștii 
să dirijeze cu atenție și spirit de 
răspundere procesul tehnologic în 
așa fel, incit pe întregul lui parcurs 
să fie evitate pierderile cantitative 
și calitative. Lucrîndu-se astfel, din 
strugurii acestui an se vor realiza 
cantități mari de vinuri de bună 

calitate.

> și pricepere, astfel ca 
struguri a acestui an să 
la timp și fără pierderi, 
și tehnicienii agronomi, 
vinificatori sînt chemați

republican de oină
regională de oină va trebui să ana
lizeze aceste absențe și să ia măsu
rile ce se cuvin.

JOCURI VIU DISPUTATE 
ÎN REGIUNEA BUCUREȘTI

Urmărind jocurile pentru desem
narea echipei campioane a regiunii 
București, desfășurate pe stadionul 
„Victoria" din Giurgiu, am avut 
prilejul să remarcăm cu plăcere un 
progres evident în pregătirea echi
pelor Viață Nouă-Olteni, Drum Nou- 
G.A.C. Radu Negru, Avîntul-G.A.C< 
Băduleasa și Avîntul-G.A.C. CurcaAi. 
Aceste echipe s-au prezentat cu 
formații tinere și de forțe sensibil 
egale, oferind jocuri de un ridicat 
nivel tehnic. Și putem spune că ori
care din echipele menționate pot; 
reprezenta cu cinste regiunea Bucu
rești în etapele superioare ale cam
pionatului.

Au plăcut, în mod deosebit, întîl- 
nirile decisive dintre echipele colec
tiviștilor din comunele Curcani și 
Olteni, care s-au încheiat cu rezul
tate strînse. Primul joc a fost cîști
gat de Avîntul-Curcani cu 12—9, iar 
meciul retur s-a încheiat la egali
tate : 15—15, după ce formația din 
Olteni a condus cu 14—3. Titlul de 
campioană regională a revenit echi
pei Avîntul-Curcani, condusă de 
maestrul sportului Marin Gruianu,

Ca un aspect negativ, menționăm 
atitudinea nesportivă a formați*^ 
Drum Nou-Radu Negru, care, în 
timul joc, văzînd că numai are șanse 
la primul loc, a cedat partida la 
scor : 5—22, în fața echipei Avîntul 
Curcani.

LA MEDGIDIA, 12 JOCURI 
ÎNTR-O ZI...

Despre activitatea competițională 
la oină în regiunea Dobrogea s-a 
scris mai puțin în ultimul timp. Și 
este normal să fie așa, întrucît, pînă 
anul acesta, numărul competițiilor 
și al echipelor de oină erau foarte 
reduse. Iată, însă, că în urma mă
surilor luate de consiliul regional 
U-C.F.S. Dobrogea și comisia de spe
cialitate, lucrurile s-au schimbat în 
bine, în ultimele luni. La întrecerile 
din prima etapă a campionatului re
publican au participat numeroase 
echipe din raioanele Tulcea, Med
gidia, Băneasa, Măcin, Hîrșova și 
orașul Constanța. O parte dintre 
aceste echipe am avut prilejul să le 
urmărim, de curînd, la jocurile din 
etapa regională, desfășurate la 
Medgidia, pe terenul de sport „Pro
gresul". Aici au evoluat echipele: 
Biruința-Niculițel, Săgeata-Seimenii 
Mici, Recolta-Lipnița și A. S. Marea 
Neagră-Constanța.

Competiția s-a desfășurat sistem 
turneu, tur și retur. Adică, s-au dis
putat 12 meciuri într-o zi. Desigur, 
a fost un adevărat,., maraton de 
oină, care a început la ora 9 di
mineața și s-a încheiat pe înserat. 
Cele 4 echipe au luptat cu multă 
ardoare, mai ales, jocurile din retur 
au fost deosebit de disputate, re- 
marcîndu-se formațiile Biruința Ni- 
culițel și A. S. Marea Neagră. Bi- 
ruința-Niculițel a ocupat primul loc, 
terminînd competiția fără nici o 
înfrîngere.

P. DARIE
membru al biroului F.R. Oină
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Nu folosiți butelia încălzind-o 
sauținind-oînpoziție orizontală.. 
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GOSPODINE !
La conservarea legumelor 

și fructelor, folosiți

„CONSERVANT“ și 
„CAPSULE GELATINOASE"

produse ale cooperativei 
CHI MlOA - București

Se găsesc de vînzare la magazinele 
de stat, precum și la magazinele 

cooperației de consum 
din întreaga țară
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